
معاون درمان وزارت بهداشت با انتقاد از ناهمخوانی 
تعرفه های پزشــکی با هزینه ها و همچنین لزوم 
تقویت بیمه ها جهت پوشش تعرفه ها، گفت: برای 
ســال آینده حدود ۴۵ یا ۴۶ درصد افزایش تعرفه 
پزشــکی را مدنظر داریم اما باید منتظر برگزاری 

جلسات مرتبط باشیم تا عدد نهایی اعلام شود.
دکتر ســعید کریمی درباره تعرفه های پزشکی 
ســال ۱۴۰۳، توضیح داد: احتمالا هفته آینده 
جلسه شورای عالی بیمه در این زمینه برگزار شود 
تا درصدی که در شورای معینِ آنها بررسی شده 
است، اعلام شــود تا اگر تصویب شد به سازمان 
برنامه و بودجه ارائه شود که البته امیدواریم تعرفه 

مصوب در شورای عالی بیمه، کمتر نشود.
وی با اشــاره به اینکه از تعرفه مصوب در شورای 
عالی بیمه ســال قبل، نهایتــا ۱۵ درصد حذف 
شده بود، اظهار کرد: در واقع سال قبل ۴۰ درصد 

افزایش تعرفه در نظر گرفته شده بود که تنها ۲۵ 
درصد آن در ســازمان برنامه بودجه و در نهایت 

هیئت وزیران تصویب شد.
او تاکید کــرد: با توجه به تورم امســال و آن ۱۵ 
درصد حذف شــده ســال قبل، به نظر می رسد 
افزایش تعرفه اعلامی سال بعد نباید کمتر از ۴۰ 
درصد تعرفه سال قبل باشد. معاون درمان وزارت 
بهداشــت با تاکید بر لزوم تقویت بیمه ها جهت 
پوشش تعرفه ها و هزینه های درمانی، اظهار کرد: 
ما حدود ۴۵ یا ۴۶ درصد افزایش تعرفه پزشکی 
را برای ســال آتی مدنظر داریم امــا باید منتظر 
برگزاری جلســات مرتبط باشــیم تا عدد نهایی 

اعلام شود.
به گفته وی، تعرفه های پزشکی به پاشنه آشیلی 
بدل شده اســت که اگر اصلاح نشــود می تواند 
معضل ایجاد کند. کریمــی ادامه داد: تعرفه های 

پزشــکی ناچیز و هزینه های درمانی بالا است و 
این دو عامل با یکدیگر همخوانی ندارند و سبب 
تضعیف تدریجی خدمت می شــود. اگر تعرفه ها 
اصلاح نشود و بیمه ها خوش حساب نشوند آسیب 

آن به درمان وارد می شود.
وی افزود: همه درآمد ما از بحث تعرفه و بیمه است 
و اگر اصلاح نشــود؛ اقتصاد نمی چرخد، خدمات 
کم کم تحلیل می رود و پزشکان هم ممکن است 
به کارهای دیگر گرایش پیدا کنند. گفتنی است؛ 
چندی پیش رییس کل ســازمان نظام پزشکی 
نیز با اشــاره به تبعات عدم همخوانی تعرفه های 
پزشــکی با هزینه ها، در عین حال از بلاتکلیفی 
وضعیت تعرفه های ۱۴۰۳ باوجود ارسال لایحه 
بودجه به مجلس انتقاد کرد و پاسخ شورای عالی 
بیمه ســلامت در زمینه عدم برگزاری جلسه را 

خواستار شد.

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی گفت: سه شــهر کرمان، یزد و مشهد 
را به عنوان نامزد پایتخت کشــورهای عضو مجمع 
گفت وگوی آسیا )ACD( در سال ۲۰۲۴ معرفی کرده 
بودیم که پس از بررسی شاخص ها، شهر یزد به عنوان 
پایتخت این مجمع بین المللی در سال ۲۰۲۴ انتخاب 

و معرفی شد.
علی اصغر شالبافیان گفت: ریاست مجمع گفت وگوی 
آســیا ) ACD ( از مهرماه ســال جاری برعهده ایران 
قرار گرفته اســت، بر این اساس سه شهر کرمان، یزد 
و مشهد کاندیدای پایتختی شدند که پس از بررسی 
شاخص های مورد نظر، شــهر یزد به عنوان پایتخت 
گردشگری کشورهای عضو مجمع گفت وگوی آسیا 

)ACD( در سال ۲۰۲۴ انتخاب و معرفی شد.
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی اظهار داشت 
: با توجه به اهداف تعیین شده شامل ارتقای همگرایی 

بین کشورهای آسیایی به منظور تلاش برای تشکیل 
اتحادیه آسیا، گسترش بازار تجاری و مالی، ارتقای نقش 
آسیا برای تاثیرگذاری در معادلات جهانی و نیز تبدیل 
آسیا به یک مجموعه توانمند برای تعامل با دیگر نقاط 
جهان، رویکرد میزبانی و ریاست مجمع به صورت متناوب 
به کشــورهای عضو سپرده شده اســت. بر این اساس 
جمهوری اسلامی ایران توانسته است علاوه بر میزبانی 
کشورهای عضو، شهر یزد را به عنوان پایتخت گردشگری 
کشورهای عضو مجمع گفت وگوی آسیا معرفی کند و 

این دستاورد مورد پذیرش اعضا قرار گیرد.
شالبافیان با اشاره به اینکه انتخاب شهر یزد به عنوان 
پایتخت گردشگری کشورهای عضو متناسب با دوره 
زمانی ریاســت مجمع به صورت یک ساله ویژه سال 
۲۰۲۴ اعلام شده است، یادآور شد: کشوری که ریاست 
سالانه را برعهده دارد از امتیاز معرفی یک شهر به عنوان 
پایتخت گردشگری و همچنین میزبانی نشست های 

مجمع در همان سال برخوردار است، از این رو با توجه 
به اینکه ریاست مجمع از مهرماه سال جاری برعهده 
ایران قرار گرفته است، براساس رویه موجود سه شهر 
کرمان، یزد و مشهد کاندیدای این پایتختی شدند که 
پس از بررسی شاخص های مورد نظر شهر یزد به عنوان 
پایتخت گردشگری کشورهای عضو مجمع گفت وگوی 

آسیا )ACD( انتخاب و معرفی شد.
طرح پیشنهادی تشکیل مجمع گفت وگوی همکاری 
آسیا موسوم به )ACD( برای اولین بار توسط نخست 
وزیر تایلند در ســی و چهارمین نشست وزرای امور 
خارجه کشورهای آ. سه. آن در سال ۲۰۰۱ مطرح و 
در سال ۲۰۰۲ در تایلند تأسیس شد. در بخش پروژه 
)یا همکاری( نیز کشورهای عضو تشویق می شوند تا به 
صورت داوطلبانه به صورت پیشگام و یا همکار آغازگر 
حرکت در پروژه های مورد علاقه باشند. در هر بخش 

یکی از اعضا به عنوان مسئول تعیین شده است. 

محســن منصوری گفت: ما آب و نان مردم را به 
دست کدخدا و برجام و مذاکرات گره نزدیم و برای 
حل مشکلات کاســه گدایی به دست نگرفتیم. 
محسن منصوری در دانشگاه صنعتی اصفهان با 
بیان اینکه مهم ترین اقدام دولت سیزدهم، جبران 
کســری و ناترازی بودجه بود، اظهار کرد: تورم 
مسکن و خودرو در چند ماه اخیر نزولی بوده است.

وی افزود: وعده ایجاد ســالانه یک میلیون شغل 
محقق شده و قابل صحت سنجی است. در بیش 
از ۲۰ استان در حوزه اشتغال کارگری صنعت بر 
اشتغال پیشی گرفته است و کارخانه ها به دنبال 
کارگر هســتند. در حوزه اشــتغال پایه اتفاقات 
خوبی افتاده است اما در زمینه اشتغال تحصیلات 

تکمیلی ضعف داریم.

منصوری با اشــاره به اینکه در اســتان اصفهان 
بیش از یــک میلیارد متر مکعب کســری منابع 
آب وجود دارد، گفت: طــرح انتقال آب از خلیج 
فارس به فــلات مرکزی یکــی از کارهای بزرگ 
دولت سیزدهم است که در ۵ محور از جمله محور 
اصفهان با سرعت در حال اجراست؛ تا کنون ۱۰ 
هزار میلیارد تومان در این طرح هزینه شده است. 
طرح های انتقال آب کوهرنگ سه و سد خرسان 

هم با جدیت دنبال می شود.
معاون اجرایی رئیس جمهور همچنین خاطرنشان 
کرد: درآمد حاصل از مولدسازی بخشی از اراضی 
دولتی، صــرف پروژه های آب اســتان اصفهان 
اختصاص خواهد شــد. قول می دهیم که  طرح 
های آب اصفهــان را به نتیجه برســانیم. مردم 

بخشی از مشکلات مربوط به خشکسالی را درک 
می کنند اما مشــکلات حوزه مدیریتی آب قابل 
توجیه نیست و باید رفع شود؛ دولت به طور جدی 

پیگیر حل مسئله آب اصفهان است.
وی درباره اجــرای طرح رتبه بنــدی معلمان، 
تصریح کرد: در گام اول طرح رتبه بندی معلمان 
را اجرا کردیم. در ســال گذشته بیش از ۵۰ هزار 
میلیارد تومان برای رتبه بنــدی هزینه کردیم. 
به دلیل حساســیت جایگاه و اهمیــت تعلیم و 
تربیت؛ حتما معلمان کشور باید در دانشگاه های 
فرهنگیان و تربیت معلم شــهید رجایی آموزش 
ببینند. نــگاه دولت تقویت جامعــه فرهنگیان 
کشــور اســت. معلمان نباید دغدغه معیشتی 

داشته باشند.

مجری خط ۱۱ متروی تهران ضمن تشریح ویژگی 
های خط ۱۱ متروی تهران، گفت: امیدواریم دهه 
فجر امسال کلنگ زنی آغاز ساخت خط ۱۱ متروی 
تهران صورت گیرد و عملیات ســاخت آغاز شود. 
هاشم روحانی با بیان اینکه خط ۱۱ متروی تهران به 
طول ۳۲ کیلومتر با ۲۱ ایستگاه خواهد بود، گفت: 
خط ۱۱ متروی تهران از مناطق ۱۸،۱۹،۲۰ ،۲۱ و 
۲۲ عبور می کند و البته مرز مناطق ۱۶ و ۱۷ را نیز 

در بر می گیرد.
وی بیان کرد: این خط مترو از ســه راه ورامین در 
منطقه ۲۰ شروع شده و پس از تبادل با خط ۶ در 
توسعه جنوبی این خط با ایستگاه جوانمرد قصاب 
در خط یک مترو نیز تبادل مسافر خواهد داشت و 

ســپس با عبور از مرز منطقه ۱۶ ایستگاه یاخچی 
آباد، وارد منطقه ۱۹ شده و با گذر از میدان مرکزی 
میوه و تره بار و تبادل با خط سه در ایستگاه عبدل 
آباد به ســمت  خیابان خلیج فارس در منطقه ۱۸ 

ادامه مسیر خواهد داد.
روحانی افزود: ادامه مسیر این خط در ابتدای منطقه 
۲۱ ایستگاه نیک پسندی و تبادلی با خط راه آهن 
بوده و در ادامه با پوشــش محدوده تهرانســر و در 
نهایت با ورود به منطقه ۲۲ در ایســتگاه چیتگر به 
صورت مشترک با خط ۹ و تبادل با خط ۵ به شبکه 

مترو متصل خواهد شد.
مجری خط ۱۱ متروی تهــران اظهار کرد: در افق 
مطالعات خط ۱۱ مترو پیش بینی شــده که بیش 

از ۵۰۰ هزار مســافر در طول سال توسط این خط 
مترو جابجا شود.

وی با اشاره به اینکه در سفر شهردار تهران به چین، 
توافق نامه ای با یکی از شرکت های مطرح چینی به 
امضاء رسید تا بر اساس مشارکت ایرانی_چینی این 
خط مترو ساخته شــود، ادامه داد: یکی از توافقات 
خوب در این زمینه این بود که بدون پیش پرداخت 
و با آورده نقدی طرف چینــی به میزان ۵۰ درصد 
مبلغ قرار داد، کار آغاز شــود و این توافق با توجه 
به هزینه های بالای ســاخت متــرو، امتیاز خوبی 
محسوب می شــود و در حال طی کردن مقدمات 
انعقاد قرارداد اجرایی هستیم که در آینده نزدیک 

این مهم محقق می شود.

ســخنگوی دولت گفت: در وقایع اخیــر غزه و ماهیت 
تروریستی رژیم صهیونیستی برای جهانیان مشخص 
شده است و هرچه دست وپا بزنند، سرپوشی برای آنها و 
اقدامات و حامیان آنها نخواهد بود. علی بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت در نشست خبری خود با خبرنگاران طی 
سخنانی ضمن تسلیت شهادت شهید موسوی، عنوان 
کرد: رژیم صهیونیســتی در اقدام جنایتکارانه با حمله 
موشکی به منطقه مسکونی در کشور سوریه، یک اقدام 
تروریستی علیه یکی از مستشاران ایران در سوریه انجام 
داد و سردار سید رضی موسوی را به شهادت رساند؛ این 

اقدام در زمان و مکان مناسب پاسخ داده خواهد شد.
وی افــزود: در وقایع اخیــر غزه و روز گذشــته، ماهیت 
تروریستی رژیم صهیونیستی برای جهانیان مشخص شده 

است و هرچه دست وپا بزنند، سرپوشی برای آنها و اقدامات 
و حامیان آنها نخواهد بود. سخنگوی دولت در ادامه سخنان 
خود با اشاره به اقدامات دولت در عرصه داخلی، بیان کرد: در 
بازدید میدانی رییس جمهور از وزارت نیرو که سیزدهمین 
نظارت ستادی ایشــان بود، اجرای طرح احداث ۴ هزار 
مگاوات نیروگاه خورشیدی قرار داشت. جهرمی تصریح 
کرد: با تکمیل طرح مذکــور از حــدود ۱۱۰۰ مگاوات 
انرژی خورشــیدی به ۵۱۰۰ مگاوات برق خورشــیدی 
خواهیم رسید. بهادری جهرمی گفت: در این دولت تاکنون 
۸۸۰۰ مگاوات ظرفیت جدید تولید برق وارد مدار کردیم 
که نوعی رکورد اســت؛ ۸۵ درصــد از تأمین انرژی های 
جدید در حوزه برق به بخش تولید اختصاص یافته است؛  
یعنی ضمن اینکه قطعی برق نداریم، برق بیشتری هم به 

تولیدکنندگان اختصاص دادیم. وی اضافه کرد: هم چنین 
کماکان نیاز است مردم همکاری خود را در مصرف بهینه 
ادامه دهند تا بتوانیم کمک بیشــتری به تولید و اشتغال 
داشته باشید و به کاهش آلایندگی های محیط زیستی و 
صادرات انرژی هم کمک کنیم. ســخنگوی دولت اظهار 
داشــت: تفاهم نامه احداث مجموعه بــزرگ فرهنگی و 
ورزشی تهران با حضور معاون اول رئیس جمهور امضا شد 
و با این اقدام، سرانه ورزشــی تهران دوبرابر می شود. این 
مجموعه به مساحت ۳۷۰ هکتار است که فضای مناسبی 
برای برگزاری رویدادهــای داخلی و خارجی خواهد بود. 
تمامی هماهنگی ها صورت گرفته است و تأمین منابع آن از 
طریق تهاتر نفت خواهد بود و استفاده از این شیوه، سرعت 

و تضمین بهتری در روند کار خواهد داشت.

یزد پایتخت گردشگری کشورهای مجمع گفت وگوی آسیا شدپیشنهاد افزایش ۴۵ درصدی تعرفه های پزشکی 

آب و نان مردم را به دست کدخدا و برجام گره نزدیم

جنایت رژیم صهیونیستی بی پاسخ نمی ماندکلنگ زنی ساخت خط ۱۱ متروی تهران در دهه فجر
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وزیر اقتصاد خبر داد:

تنوع بخشی به روش های 
تامین مالی

گشایش اولین LC شبکه 
بانکی بعد از سال ها 

اجرت ساخت و سود طلا 
مشمول مالیات می شود
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سرمقاله

شهرک سازی 
در بافت فرسوده

ســاخت مســکن باید به 
شکل یک بســته سرمایه 
گــذاری دیــده شــود تا 
جذابیــت بیشــتری برای 
بخش خصوصی پیدا کند. نباید صرفا به ســاخت 
 مسکن اشــاره کرد. بلکه باید عنوان نمود که چه 
فرصت های ســرمایه گذاری دیگری برای بخش 
خصوصی به وجود می آید. در صورتی که این فرصت 
ها به شکل دقیقی محاسبه و عنوان شوند، می تواند 
علاوه بر ساخت مسکن، هزینه های ساخت را نیز 
کاهش داد. در صورتی می توان مشکل مسکن را از 
زمین های اطراف تأمین کرد که بافت های فرسوده 

را به جای اینکه تجمیع...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

وزیر ارتباطات: 

با  افزایش ۱۰۰ درصدی 
تعرفه اینترنت موافق نیستیم

دوره طلایی نوسازی بافت فرسوده در برنامه هفتم دیده شده است

معافیت های مالی نوسازی بافت فرسوده
صفحه3

صفحه2

ایران  در لیست ۱۰ کشور  نخست  صادراتی
فائو   اعلام   کرد:

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: اپراتورها 
درخواست افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه اینترنت را 
داشتند که هنوز تصمیمی گرفته نشده و قطعا به هیچ 
عنوان موافق افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه نیستیم. 
»عیسی زارع پور« در حاشیه هیات دولت در پاسخ 
به سوالات خبرنگاران، اظهار کرد: افزایش تعرفه در 
تمامی بخش ها مطرح است و صرفا مربوط به حوزه 
ارتباطات نیســت. در ۱۰ ســال گذشته تورم های 
سنگین داشــتیم و طبیعی اســت که هزینه های 
اپراتورهای ارتباطی افزایش یافته است. وی افزود: 
اپراتورها مدت هاست که درخواست افزایش تعرفه 
دارند، چراکه به اعتقاد آن ها با درآمد کنونی امکان 
توسعه شــبکه را ندارند و حتی برخی از اپراتورها 
استدلال می کنند که با درآمد خود نمی توانند وضع 
موجود را حفظ کنند. وزیــر ارتباطات تاکید کرد: 
جلسات متعددی در وزارت ارتباطات برگزار شده 
و مسائل مورد بررســی قرار گرفته است. اخیراً نیز 
نامه ای به رئیس جمهور نوشتند و درخواست افزایش 
تعرفه زیادی داشتند که ما برخی از استدلال های 
آن ها را نپذیرفتیم. زارع پور گفت: از سال ۹۶ تعرفه ها 
تغییر نکرده اســت، اما در حوزه نیروی انســانی و 
تجهیزات و قیمت ارز افزایش قیمت را داشــتیم. 
سازمان تنظیم مقررات شرط و شــروطی را برای 
افزایش تعرفه ها به اپراتورها اعلام کرده و آن را منوط 
به افزایش کیفیت شــبکه ارتباطی کشور کردیم. 
وی ادامه داد: ما دنبال سود اپراتور نیستیم و هدف 
ما افزایش کیفیت شبکه اســت. اگر شرایطی که 
 رگولاتوری به اپراتور ابلاغ کرده بپذیرند، ما درباره آن 
تصمیم گیری می کنیم. وزیر ارتباطات بیان کرد: هر 
چند درخواست افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه را به 
هیچ وجه نمی پذیریم، چراکه در شرایط فعلی کشور 
امکان پذیر نیست. اگر تصمیمی گرفته شود حتماً بر 

سقف تورم کشور خواهد بود...

آگهي فراخوان مناقصه ۱5- ۱4۰2
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اقتصاد2
ایران

واردات ۱۹ تن شمش طلا به کشور
طبق اعلام گمرک، در ۹ ماهه امسال بیش از ۱۹ تن 
و ۲۴۶ کیلوگرم شــمش طلا به ارزش یک میلیارد 
و ۲۲۸ میلیون دلار از طریق گمرکات وارد کشــور 
شده که چهارمین کالای وارداتی محسوب می شود. 
واردات شــمش طلا با اختصــاص ۲.۵۴ درصد از 
ارزش کل واردات کشور در ۹ ماهه سال جاری رتبه 
چهارم اقلام عمده کالاهای وارداتی کشور را به خود 
اختصاص داد. در این مدت بیشترین میزان واردات 
شمش طلا از گمرک فرودگاه امام خمینی)ره( با ۶۷ 
درصد از وزن شمش طلا، گمرک باشماق با ۲۱.۱۵ 
درصد و گمرک تبریز بــا ۸.۷۵ درصد انجام گرفت. 
براساس این گزارش، پس از سه گمرک فوق الذکر، 
بیشترین میزان واردات شمش طلا به گمرک مشهد، 
گمرک فرودگاه اصفهان، گمرک فرودگاه شیراز و 
گمرک اصفهان اختصاص داشت. بنابراین گزارش، 
هیئت دولت در آذرماه سال گذشته مصوب کرد تا 
تسهیلاتی جهت واردات شمش طلا برقرار شود، پس 

از این مصوبه، واردات شمش طلا به کشور آغاز شد.

تجارت ایران و چیــن به ۳۰ 
میلیارد دلار می رسد

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین از فروش نفت ایران 
به چین در قالب سیاست نفت در برابر پروژه خبر داد 
و پیش بینی کرد ارزش مبادلات غیرنفتی ایران و 
چین در پایان سال ۱۴0۲ به حدود 30 میلیارد دلار 
برسد. به  گزارش ایلنا، مجیدرضا حریری، رئیس 
هیات مدیره اتاق بازرگانــی و صنایع ایران و چین 
از تقویت یوآن در تجارت ایران گفت و توضیح داد: 
در پی سفر رئیس جمهور به چین در اسفند سال 
گذشته معاملات تهاتری و معامله با یوآن در تجارت 
میان ایران و چین رشد یافت. البته فعلا در ابتدای 
این مسیر هستیم اما با سرعت خوبی پیش می رویم.  
وی افزود: پیش از این نیز در تجارت با چین یوآن 
دریافت می کردیم اما اتفاقی که الان می افتد این 
است که ترکیب این مدل از معاملات سازماندهی 
می شود. حریری در ادامه به افزایش تمایل برزیلی ها 
به یوآن در تجارت با ایران اشاره کرد و گفت: رئیس 
جمهور کنونی برزیل با امریکا تضاد فکری دارد. البته 
تمایل به استفاده از یوآن در معاملات خارجی تنها به 
برزیل محدود نمی شود و اکنون عربستان، روسیه، 
امارات و عراق هم در ازای بخشی از نفتی که به چین 
می فروشــند یوآن دریافت می کند. ارزش روابط 
تجاری بین چین و روسیه به بیش از ۲00 میلیارد 
دلار در سال می رسد و بخش زیادی از این تبادلات 

مالی با یوآن و تهاتر کالا انجام می شود.
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین اظهار کرد: پیش 
از این ترتیب اهمیت انواع ارز در مبادلات تجاری 
جهان به ترتیب دلار امریکا، یورو، ینِ و پس از اینها 
یوآن بود اما حالا یوآن جای ینِ را گرفته و سومین 

ارز رایج در تجارت جهانی به شمار می آید.
حریری ادامه داد: با این حال تصور اینکه کاهش 
وابستگی تجارت ایران به دلار و جایگزین شدن آن 
با یوآن می تواند ثبات ارزی را در کشور افزایش دهد 
و از سرعت کاهش ارزش پول ملی بکاهد، اشتباه 
است. مزیت تجارت با ارزهایی غیر از دلار این است 
که ایران می تواند از فشــار تحریم های امریکا در 
تراکنش های مالی بین المللی بکاهد. رییس اتاق 
بازرگانی ایران و چین در ادامه از  تبادلات تجاری 
ایران با چین در قالب سیاست نفت در برابر پروژه 
یاد کرد و گفت: ایران چند قــرارداد در این زمینه 
با چین امضا کرده است، نمونه ای از این قراردادها 
قرارداد مربوط به ساخت استادیوم ورزشی در تهران 
به دست چینی ها است. در توســعه فرودگاه امام 
خمینی نیز همین سازوکار در دستور کار قرار دارد 
و امیدواریم در توسعه نیروگاه ها، بنادر و راه ها نیز 
بتوانیم از همین سیاست استفاده کنیم. وی اضافه 
کرد: توجه داشته باشید کشورهای دارنده ذخایر 
نفتی در قابت با یکدیگر بر سر یافتن مشتری هستند 
و این رقابت در آینده سخت تر می شود؛ با سیاست 
پروژه در برابر نفت ایران می تواند یقین حاصل کند 
در تمام ســال هایی که پروژه در حال انجام است، 
می تواند چین را به عنوان مشتری نفتی خود حفظ 
کند. برای خرج کردن درآمدهای نفتی نیز هیچ 

کجا بهتر از توسعه زیرساخت های کشور نیست.
حریری در پایان به همکاری اندیشکده ای ایران 
و چین نیز اشــاره ای داشــت و گفت: این امر به 
شــکل گیری رویدادی دو روزه با حضور نخبگان 
ایرانی و ۲0 نفر از نخبگان چینی در وزارت خارجه 
انجامید. در این نشســت شــاهد گفت وگوهای 
اندیشــکده ای نه گفت وگوی دیپلماتیک بودیم. 
برگزاری این رویداد نشــان داد که در روابط بین 
ایران و چین جای گفت وگوی مردم با مردم خالی 
است و غالب روابطی که تاکنون شکل گرفته در 
میان دولتمردان بوده اســت. تقویت پیوندهای 
دوستی بین دو ملت می تواند پیوندهای همکاری 

را نیز توسعه دهد.

خبر

فائو اعــلام کرد ایــران در 
صــادرات ۱۱ محصــول 
کشــاورزی جزو ۱0 کشور 
نخست جهان در سال ۲0۲۲ 
قرار گرفته است. به گزارش 
خبرگزاری تسنیم، آمارهای سازمان جهانی خواربار 
و کشاورزی ملل متحد )فائو( نشــان می دهد ایران از 
جایگاه محسوسی در تأمین مواد غذایی جهان برخوردار 
بوده و در میان صادرکنندگان بزرگ محصولات غذایی 
در جهان قرار گرفته است. بر اساس آمار فائو ایران در 
سال ۲0۲۲ در صادرات ۱۱ محصول کشاورزی جزو ۱0 
کشور نخست جهان قرار داشته و رتبه هایی از یک تا ۱0 

را در این زمینه به خود اختصاص داده است.

 ایران بزرگ ترین صادرکننده انجیر جهان
بر اســاس آمار فائو ایران بزرگ ترین صادرکننده 
انجیر جهان در ســال ۲0۲۲ میلادی بوده است. 
ایران در این ســال ۱۲ هزار تن انجیر صادر کرده 
اســت که بیش از هر کشــور دیگر بوده است. دو 
کشور اتریش و ازبکســتان بعد از ایران و به ترتیب 
در رتبه های دوم و ســوم از این نظر قرار گرفته اند. 
اتریش در این ســال ۷۷00 تن انجیر و ازبکستان 

۷۱00 تن انجیر صادر کرده اند.

رتبه دومی جهان در صادرات 2 محصول   
پسته و خرما

رتبه دومی صــادرات دو محصول پســته و خرما 
در ســال ۲0۲۲ متعلق به ایران بوده است. ایران 
پس از امریــکا دومین صادرکننده پســته جهان 
بــوده و بیش از ۴۵ هزار تن پســته در این ســال 

صادر کرده است. امریکا با صادرات ۲3۸ هزارتنی 
در رتبه اول قرار داشــته اســت. ایران همچنین 
۲۶۹ هزار تن خرما صــادر کرده و پــس از عراق 
در رتبه دوم صــادرات این محصول قــرار گرفته 
 است. عراق در این ســال ۲۷۴ هزار تن خرما صادر 

کرده است.

 رتبه 3 ایران در صادرات هندوانه
رتبه ســومی صادرات هندوانه در جهــان به ایران 
اختصاص داشته اســت. ایران در ســال میلادی 
گذشــته 3۷۵ هزار تن هندوانه صادر کرده و پس 
از مکزیک بــا صادرات ۶۹۶ هزار تنی و اســپانیا با 
صادرات ۶۸0 هزار تنی در رتبه سوم جهان از این 
نظر قرار گرفته است. در فضای رسانه ای انتقادات 

زیادی به صــادرات هندوانه ایــران به عنوان یکی 
از محصولات آب بر مطرح شــده اســت. اما آمار 
فائو نشان می دهد حتی کشــورهای صنعتی جزو 
بزرگ ترین صادرکنندگان این محصول در جهان 
هستند. علاوه بر اسپانیا که رتبه دوم جهان را دارد 
دو کشور صنعتی دیگر یعنی ایتالیا و امریکا نیز به 
ترتیب پنجمین و ششمین صادرکنندگان بزرگ 

هندوانه در جهان بوده اند.

 رتبه چهارمی ایران در صادرات بادمجان
اسپانیا در سال ۲0۲۲ بالغ بر ۱۵0 هزار تن بادمجان 
صادر کرده و بزرگ ترین صادرکننده این محصول 
شناخته شده اســت. مکزیک و هلند در رتبه های 
دوم و ســوم قرار گرفته اند. ایران نیز با صادرات 3۷ 

هزار تن بادمجان چهارمین صادرکننده بزرگ این 
محصول در جهان بوده است.

 رتبه 5 ایران در صادرات کشمش
فائو کل صادرات کشــمش ایران در سال ۲0۲۲ را 
۶3 هزار تن اعلام کرده و ایران را در رتبه ۵ جهان 
از نظر صادرات این محصول قرار داده است. ترکیه 
با صادرات ۲۷۸ هزار تنی در رتبه نخســت جهان 
قرار گرفته و ازبکستان و امریکا دوم و سوم شده اند.

 رتبه 6 ایران در صادرات کیوی
رتبه ششمی صادرات کیوی نیز به ایران اختصاص 
دارد. ایران ۷3 هزار تن کیوی در سال ۲0۲۲ صادر 
کرده است که تنها از صادرات پنج کشور کمتر بوده 
اســت. نیوزیلند با صادرات ۸۹ هزارتنی کیوی در 

رتبه نخست جهان قرار داشته است.

 ایران در رتبه 9 صادرات هویج و فلفل
رتبه هفتم صادرات کلم و رتبه ۹ صادرات هویج و فلفل نیز 
به ایران اختصاص داشته است. ایران در سال ۲0۲۲ بیش 
از ۹۴ هزار تن کلم صادر کرده است. چین با صادرات ۷3۶ 
هزار تنی در رتبه نخست قرار داشته است. صادرات هویج 
ایران نیز در این ســال ۱0۱ هزار تن و فلفل ۷۱ هزار تن 
بوده و رتبه ۹ جهان در صادرات این دو محصول به ایران 
رسیده است. مکزیک بزرگترین صادرکننده فلفل و چین 

بزرگترین صادرکننده هویج در جهان است.

 رتبه دهمی ایران در صادرات کدو
ایران در صادرات کدو در رتبه دهم جهان قرار گرفته 
اســت. مکزیک بزرگ ترین صادرکننده کدو بوده 
است و ایران با صادرات 3۶ هزار تنی در رتبه دهم 

قرار داشته است.

فائو اعلام کرد:

ایران جزو ۱۰ کشور نخست دنیا در صادرات

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:
فقط اجرت ساخت و سود طلا 

مشمول مالیات می شود
رئیس  کل سازمان امور مالیاتی کشور ضمن 
تکذیب مجدد افزایش ۲۵ درصدی مالیات طلا 
فروشان، گفت: ســازمان امور مالیاتی مکلف 
است فقط از اجرت و ســود طلا، مالیات اخذ 

کند و اصل طلا معاف از مالیات است.
سید محمد هادی سبحانیان در نشست هم 
اندیشــی با صنف طلا و جواهر تهران با بیان 
اینکه به موجب قانون اساســی افزایش هیچ 
نرخ و پایه مالیاتی از طرف سازمان امور مالیاتی 
انجام نمی شود و نظام مالیاتی مجری مصوبات 
قانونی است، اظهار کرد: شایعاتی که در فضای 
مجازی برای تهییج افــکار عمومی مبنی بر 
افزایش مالیات صنف طلا و جواهر شده، کاملا 
بی اساس است و از طرف سازمان تکذیب شد.

معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی تصریح 
کرد: طبــق مقررات قانون مالیــات بر ارزش 
افزوده مصوب سال ۱۴00، ارزش اصل طلا، 
جواهــر و پلاتین به کار رفتــه در مصنوعات 
ساخته شده از فلزات مزبور، معاف از مالیات 
و عــوارض ارزش افزوده بــوده و صرفاً اجرت 
ساخت، حق العمل و سود فروشنده کالاهای 

مذکور مشمول مالیات است.
سبحانیان افزود: سازمان امور مالیاتی مکلف 
است فقط از اجرت و سود طلا، مالیات اخذ کند 
و اصل طلا معاف است و برای اجرای دقیق این 
قانون نیاز به شفافیت و اطلاعات دقیق داریم. 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان را یکی 
از قوانین مترقی کشور برای اجرای شفافیت 
و اجرای دقیق تر مطالبه صنف طلا مبنی بر 
معاف بودن اصل طلا از مالیات و جلوگیری از 

بی عدالتی ها در مالیات ستانی دانست.
وی ادامه داد: در پارادایم پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان برخلاف پارادایم سنتی نظام 
مالیاتی، اصل بر صحت ادعای مودی است و 
هر چه مودیان مالیاتی اعلام می کنند از طرف 
ســازمان امور مالیاتی پذیرفته می شود، مگر 

آنکه خلاف آن ثابت شود.
نادر بذر افشان - رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران - با تقدیر از مسیر تعامل سازمان امور 
مالیاتــی در دوره جدید، برگــزاری میزهای 
خدمت را یکی از ابتکارات نظام مالیاتی برای 
ارتباط نزدیک تر با اصناف و تعامل دو طرفه 
دانســت. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
با تأکید بــر همراهی صنف طــلا و جواهر بر 
اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان برای اجــرای شــفافیت در اقتصاد 
کشــور گفت: برای جلوگیری از شــایعات و 
ایجاد نگرانی، نیازمند اطلاع رسانی و آموزش 
 اصنــاف و اتحادیــه ها در خصــوص اجرای 

قانون هستیم.

گشایش اولین LC شبکه بانکی 
بعد از سال ها 

به دنبال رایزنی ها و عملیاتی سازی بسترهای 
پولی و بانکی و مذاکــرات فنی بانک مرکزی 
کشورمان، اولین ال سی شــبکه بانکی ایران 
در خارج از کشور در روسیه توسط بانک سپه 
گشــایش شــد. این اقدام بعد از تحریم های 
ترامــپ یا بــه اصطلاح "سیاســت فشــار 

حداکثری" بی سابقه است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، ارزش 
این LC که مورد اســتفاده قرار گرفته، برای 
شــروع مبلغ ۱۷ میلیون یورو است و با شرط 
پرداخت مــدت دار جهت واردات اســتفاده 

می شود.
این همکاری مشــترک و راهگشا، نمایان گر 
آغاز فصــل جدیدی از روابط بانکــی ایران با 
کشــورهای خارجی خواهد بود. در واقع این 
گشایش اعتبار، امکان خرید آسان و اعتباری 
توسط تجار ایرانی از کشــور روسیه را فراهم 
کرده است که در تســهیل واردات به کشور 

کمک کننده خواهد بود.

اخبار
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رئیس سازمان توسعه تجارت به اشاره به اینکه تاکنون ۸000 دستگاه 
خودرو وارد کشور شده و خودروهای روی آب برندهای معتبر در سامانه 
فروش عرضه خواهد شد گفت: نیمی از خودروهای ترخیصی پلاک 

شده اما زمان قانونی تحویل به پایان نرسیده است.
مهدی ضیغمی با اشاره به اینکه از اواخر سال گذشته حدود 3۴ هزار 
نفر در سامانه مرتبط با فروش خودرو وارداتی ثبت نام کرده بودند که 
پس از مدتی تعدادی از این متقاضیان انصراف دادند ،گفت: 3۵00 نفر 
از متقاضیان در این مدت از دریافت خودرو خارجی انصراف داده اند و 
مبالغ واریزی نیز به حساب آنها عودت داده شده است. به گفته رئیس 
سازمان توسعه تجارت، هم اکنون حدود ۲۲ هزار نفر در سامانه فروش 

خودرو وارداتی همچنان به عنوان متقاضی خرید این خودروها حضور 
دارند. حدودد ۷۵00 متقاضی نیز به صورت قطعی خودروی واراتی خود 

را از طریق سامانه انتخاب کرده اند.
وی افزود: تا کنون بیش از ۸۴00 دستگاه خودرو از برندهای مختلف در 
سامانه مذکور عرضه شده است. این درحالی است که در مجموع بیش از 
۸000 دستگاه خودرو وارد بنادر کشور شده است. همچنین باید تاکید 

کرد که از این تعداد حدود ۴۵00 دستگاه خودرو نیز از گمرکات مختلف 
ترخیص شده است. این مقام مسئول در واکنش به برخی حواشی در 
خصوص عدم تامین خودرو از سوی برخی واردکنندگان با وجود دریافت 
مجوز گفت: ثت سفارش، تخصیص و تامین ارز از مراحل اصلی پروسه 
واردات خوردو محسوب می شود اما تا زمان عدم ورود خودرو به کشور 
عرضه ای روی سامانه فروش صورت نمی گیرد. بر این اساس تمامی 

عرضه ها متناسب با خودروهای موجود در بنادر و گمرکات است. این 
درحالی است که به تازگی در بخشی از این فرایند تسهیلاتی ارائه شده که 
خودروهای مرتبط با برندهای معتبر که در مسیر دریایی ورود به کشور 
هستند نیز در سامانه فروش عرضه شود. رئیس سازمان توسعه تجارت 
در پاســخ به برخی ابهامات در خصوص طولانی شدن مرحله شماره 
گذاری  تاکید کرد، در این مرحله موضوعاتی مثل ارائه مجوز اسقاط، 
مجوز محیط زیســت در حوزه رده انرژی و در نهایت بازدید فیزیکی 
بایستی طی شود. برخی واردکنندگان معتقدند این مرحله حداقل به 
یک ماه زمان نیاز دارد. این درحالی است که برای برخی واردکنندگان 

این مرحله طرف مدت دو هفته نیز به  اتمام رسیده است.

رئیس سازمان توسعه تجارت:

۸۰۰۰ خودرو وارد کشور شد
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همزمان با ســفر رئیس کل بانــک مرکزی به 
روسیه برای افزایش همکاری پولی و بانکی، خط 
اعتباری به ارزش ۶.۵ میلیارد روبل برای واردات 
 کالاهای اساســی از روســیه برای ایران ایجاد 

شد.
به گزارش بانک مرکزی، پیرو سفر »محمدرضا 
فرزین« رئیس کل بانک مرکزی به روسیه برای 
افزایش همکاری های پولی و بانکی با این کشور و 
همچنین تقویت مناسبات در چارچوب توافقنامه 
تجارت آزاد میــان ایران و اتحادیــه اقتصادی 
اوراســیا اســت و در این سفر جلســه ای میان 
 مدیران بانکی ازبر بانک روسیه و بانک ملی ایران

 برگزار شد.
در این جلســه که رئیس کل بانــک مرکزی نیز 
حضور داشــت مدیران بانکی ازبر بانک روسیه 
و بانک ملی ایران، گشــایش خط اعتباری ۶.۵ 
میلیــارد روبلی میــان ایران و روســیه را مورد 
تاکید قرار دادند. این خط اعتباری قرار است از 
طریق ازبر بانک روسیه و بانک ملی ایران جهت 
تامین مالی واردات کالاهای اساسی و مورد نیاز 

کشورمان انجام شود. 
خط اعتباری ۶.۵ میلیارد روبلی، پیرو توافقات و 
قراردادهای منعقد شده کارگزاری میان دو بانک 

 به صــورت حداقلی و به عنوان شــروع عملیات 
بانکی است.

این گشایش اعتباری اولین گام مهم در راستای 
توسعه همکاری ایران و روســیه بعد از امضای 
توافق نامه تجارت آزاد با اوراسیاست. توسعه روابط 
پولی و بانکی بین ایران و روسیه به تاکید روسای 
جمهور دو کشور انجام شد که ضرورتی اجتناب 
ناپذیر و مقدمه و زیرســاخت توســعه تجارت 

فی مابین است.
همچنیــن در این جلســه فرزین بــا تاکید بر 
سرمایه گذاری مشــترک در پروژه های ایران و 
روسیه، گسترش ظرفیت های اقتصادی طرفین 
را خواستار شد. »ابوالفضل نجارزاده« مدیر عامل 
بانک ملی نیز با توجه به ظرفیت شرکت های زیر 
مجموعه این بانک در حوزه های دارویی، غذایی 
و پتروشــیمی آمادگی بانک ملی برای توسعه 
همکاری ها و ســرمایه گذاری مشترک با روسیه 

را اعلام کرد.
با وجــود تجــارت ۲00 میلیــارد دلاری ایران 
و ظرفیت هــای بــالای اقتصــاد کشــورمان، 
گســترش روابط بانکی بین المللــی در جهت 
 توسعه این بخش اقدام بســیار مهمی به شمار

 می رود.

معاون اقتصادی بانک مرکزی ضمنبیان اینکه در 
بازه زمانی یکساله سه موسسه مالی تعیین تکلیف 
شده است، از تعدیل ۱۷ درصدی تورم نقطه به نقطه 
خبر داده که ماحصل سیاست  تثبیت اقتصادی است. 
محمد شیریجیان در جریان یک نشست، اظهار کرد: 
اساساً زمانیکه با تلاطم متغیرهای کلان اقتصادی 
روبرو هستیم و قصد داریم که این تلاطم ها را تعدیل 
کرده و به سمت بهبود متغییرهای کلان اقتصادی 
حرکت کنیم، هدف این اســت که اقتصاد را برای 

فعالان اقتصادی، پیش بینی پذیر کنیم.
معاون اقتصــادی بانک مرکــزی تصریح کرد: 
اینکه گفته می شــود، مهار تورم در کوتاه مدت 
بر رشد تولید اولویت دارد، به این دلیل است که 
زمانی که می توان تورم را مهار کرد و به تبع آن، 
سایر متغییرهای کلان اقتصادی را بتوان به ثبات 
رساند؛ آنگاه می توان تازه مقدمه و زیربنایی برای 
رشد تولید فراهم آورد؛  طبیعتا هدف و اولویت 
اول بانک مرکزی، حتما مهار تورم است؛ چراکه 
مهار تورم را به عنوان مقدمه رشد تولید می داند.

وی افزود: براین اساس سیاست تثبیت اقتصادی 
با دلایل مختلف اتخاذ شد؛ چراکه اثبات کردیم 
تلاطم در بازارهای مختلف و متغییرهای کلان 
اقتصادی چــه تاثیری خواهد داشــت؛ اثر این 

سیاســت نیز امروز خود را نشــان داده و شاهد 
هســتیم که۱۷-۱۶ درصد فقط تورم نقطه به 

نقطه تعدیل شده است.
شــیریجیان در رابطه با اجزای سیاست تثبیت، 
اظهــار کرد: اولیــن محور، سیاســت کنترل و 
مدیریت نقدینگی است که بحث کنترل مقداری 
ترازنامه، دقیقا در همین چارچوب اســت و ما 
نیز به دنبال همین هســتیم که در کنار کنترل 

نقدینگی، بهره وری نقدینگی را افزایش دهیم. 
معاون اقتصادی بانک مرکــزی تصریح کرد: ما 
در کنار کنترل نقدینگی، بر بحث اصطلاح نظام 
بانکی، تقویت شــان تنظیم گــری و حکمرانی 
بانک مرکزی در سیستم بانکی نیز تاکید داریم؛ 
همانطور که شــاهد هســتیم که در بازه زمانی 
یکساله، ســه موسســه مالی را تعیین تکلیف 
کردیــم؛ در حقیقت موسســات یا مشــمول 
"ریکاوری پنل" شــده اند که خود را احیا کنند 

یا وارد فرآیند رزولوشن شده اند.
وی تاکید کرد: اعتقاد ما بر این است که سیاست 
کنترل مقداری، یک سیاست  سکن وست است 
و زمانیکه با نظام بانکی سالم مواجه هستیم که 
همزمان موارد را پیگیری کنیم، قطعا می توان از 

ابزارهای متعارف استفاده کرد.

وزیر اقتصاد گفت: تنوع بخشیدن به روش های تأمین مالی را پی گیری 
می کنیم از جمله استفاده بیشتر از اوراق "گام" یا روش های مبتنی بر 
"فکتورینگ" ضمانت نامه ها می تواند کمک حال ما در امتداد روش 

های سنتی بانک ها باشد.
به گزارش تسنیم، سید احسان خاندوزی گفت، در پاسخ به سؤالی در 
خصوص سیاست های مالیاتی دولت در ارتباط با خرید و فروش طلا، 
با اشاره به "جلسات خیلی سازنده" برگزار شده بین نمایندگان اتحادیه 
طلا فروشان و سازمان مالیاتی کشور در روز های گذشته، اظهار داشت: 
بنظر میرسید موج خبری کاذب ایجاد شده طی هفته گذشته در شبکه 
های اجتماعی، موجب سؤتفاهمی شده بود مبنی بر اینکه گویا سیاست 
مالیاتی جدیدی در دولت برای اخذ مالیات از طلا فروشان در حال اتخاذ 
است که خوشبختانه با توجه به تفاهمات صورت گرفته، در روز های 

آینده، شاهد حل و فصل این مسئله خواهیم بود.
وزیر اقتصاد در خصوص ســاز و کار برگزاری جلســات مستمر این 
وزارتخانه با انجمن ها، اتحادیــه ها و کارآفرینان، عنــوان کرد: این 
جلسات، عمدتا مبتنی بر پیش جلساتی اســت که در آن مشکلات و 

موانع صنوف مربوطه، احصاء شده است و در ادامه، در این جلسات با 
حضور رؤسای سازمان های اقتصادی کشــور برای حل آنها اقدام می 

کنیم.
خاندوزی گفت: جلسه ما با مجمع کارآفرینان نشان داد که خوشبختانه 
با توجه به پیش جلسات برگزار شــده، آنها هم در حوزه گمرکی )به 
جهت سهولت و کوتاه شــدن فرایند ها و تشریفات گمرکی( و هم در 
زمینه مالیاتی از اقدامات ما رضایت دارنــد. وی تصریح کرد: اهتمام 
ســازمان های تابعه وزارت اقتصاد برای حل مشــکلات کارآفرینان، 

جدی است.
خاندوزی عنوان داشت: ما به این جلسات نه فقط بعنوان بستری برای 
حل مشکلات شرکت های تولیدی، بلکه بعنوان یک فرصت بمنظور 
جلب مشارکت آنها در واگذاری شــرکت های دولتی از جمله شرکت 
های متعلق به بانــک ها، در قالب های مختلف اســتفاده می کنیم و 
خوشــبختانه همنظری خوبی در این ارتباط وجود دارد و امیدواریم 
به اینکه بتوانیم شــاهد تحقق واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی 

در کشور باشیم.

وی گفت: همچنین در این جلسات، مسایلی چون تنوع بخشیدن به 
روش های تأمین مالی را پی گیری می کنیم، از جمله استفاده بیشتر 
از اوراق "گام" یا روش های مبتنی بر "فکتورینگ" ضمانت نامه ها، و... 

که می تواند کمک حال ما در امتداد روش های سنتی بانک ها باشد.
 وزیر اقتصاد تنوع بخشیدن به روش های رفع تعهد ارزی را یکی دیگر از 
دستاوردهای مستمر در این جلسات خواند و افزود: ما در وزارت اقتصاد 
به ســهم خودمان کمک کردیم تا بتوانیم به طرق مختلف، از جمله 
تسهیل واردات طلا در کشور و سرمایه گذاری خارجی در این قالب ها، 

مسیر ها را هموار کنیم.
وی گفت: اتفاقا با توجه به مصوبه اخیر هیئت دولت در موضوع تفکیک 
میان مجوز های "تأیید محور" و "ثبت محور"  که تا هفته آینده، رسما 
اعلام خواهد شد، بزودی، بجز تعداد مشــخصی از مجوز های "تأیید 
محور"، بقیه مجوز ها، با ساده ترین روش و با صِرف مراجعه به درگاه 
ملی مجوزها و بارگذاری مدارک مورد نیاز برای هر کسب و کار، ظرف 

۷۲ ساعت صادر شود.

همکاری های بانکی ایران و اوراسیا آغاز شد

ایجاد خط اعتباری 6.5 میلیارد روبلی روسیه برای ایران
معاون اقتصادی بانک مرکزی خبر داد

تعدیل ۱۷ درصدی تورم نقطه به نقطه

تنوع بخشیدن به روش های تامین مالی

خاندوزی: از اوراق گام بیشتر استفاده می کنیم

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مهــدی آذرنیــا، رئیــس اتحادیــه 
صنــف فروشــندگان ماشــین آلات 
کشاورزی صنعتی، ســاختمان و لوازم 
یدکی کشــاورزی تهــران ضمن تایید 
فرسودگی های مشکل زا و آسیب زننده 
به صنعت کشــاورزی و محیط زیست 
ایران در ماشین آلات کشاورزی توضیح 
می دهد: در حال حاضر برای دستگاه های 
کشــاورزی که در آبیــاری مناطق کم 
آب کمک می کنــد متاســفانه وقتی 
واردکننده ای سرمایه گذاری می کند تا 
حدی سختگیری می کنند که کسی در 

آن کالا ورود نمی کند.
رکود و تورم، دامنگیر همه اصناف و شاید 
صنف فروشندگان ماشین آلات کشاورزی 
صنعتی و لــوازم یدکی کشــاورزی هم 
شــده و چون این صنف با کشــاورز ها و 
صنعتی ها مرتبط هستند، ضربه بیشتری 
می خورد. رئیس اتحادیــه این صنف به 
بحث جواز کسب و مشکلات ایجاد شده 
در آن زمینه اشــاره می کند و می گوید: 
پیش از این حق بازرسی داشتیم و الان 
به کلی نادیده گرفته شدیم. در گفت وگو 
با مهدی آذرنیا به فرسودگی ماشین آلات 
و ابزار کشــاورزی هم اشــاره می کنیم؛ 
موردی که در هدررفت آب، خشکسالی 
و از بین رفتن محیط زیست تاثیر بسیار 
زیــادی دارد؛ میزان هدررفــت آب در 
بخش کشــاورزی به دلیل به روز نبودن 
ماشــین آلات و ابزار کشاورزی در برخی 
موارد و از نظر برخی کارشناسان چیزی 

بیشتر از ۹۰ درصد است!
بــه گفتــه رئیــس اتحادیــه صنف 
فروشندگان ماشــین آلات کشاورزی 
صنعتــی، ســاختمان و لــوازم یدکی 
کشــاورزی تهران، برای لوازم پمپ که 
به عنوان وسایل اولیه به آن نیاز دارند، 
در ورود و در کمرگ با مشــکل مواجه 
می شوند این در حالی است که کالاهای 
لوکس به راحتی و بــدون هیچ مانعی 
وارد می شــوند. مهدی آذرنیا با ترسیم 
دورنمایی از آینده کشاورزی، می گوید 
که اگر کشــاورزی ایران حمایت نشود، 
در آینده با مشــکلات عدیده ای روبه رو 

خواهیم بود.
او می گوید که در حال حاضر در اتحادیه 
خود هم جلســاتی برای بررسی همین 
مشــکلات برگزار کرده اند. در توضیح 
مشکلات ترخیص کالا از کمرگ، آذرنیا 
می گوید: اینتاکدهای مــا را به جایگاه 
دیگری داده اند؛ مــا می خواهیم موتور 

کشــاورزی وارد کنیم، اینتا کدهای ما 
را به موتــور اتومبیــل داده اند که اصلا 
اطلاعاتــی ندارند و ما پیگیر هســتیم 
که بتوانیم جایــگاه خود را محفوظ نگه 

داریم.
بحث ماشین آلات کشاورزی که مطرح 
می شود، فرســودگی آن ها هم به ذهن 
می آید و اینکه تا چه حد با وســایل روز 
جهان و توســعه در بخش کشــاورزی 
فاصله دارند؛ همینطــور هدررفت آب 
بــه دلیل همــان فرســودگی و به روز 
نبودن ماشــین آلات. رئیــس اتحادیه 
صنــف فروشــندگان ماشــین آلات 
کشاورزی صنعتی، ســاختمان و لوازم 
یدکــی کشــاورزی ضمن تاییــد این 
فرسودگی های مشکل زا و آسیب زننده 
به صنعت کشــاورزی و محیط زیست 
ایران، توضیح می دهــد: در حال حاضر 
دستگاه های کشــاورزی که در آبیاری 
مناطق کم آب کمک می کند متاسفانه 
وقتــی واردکننده ای ســرمایه گذاری 
می کند تا حدی سختگیری می کنند که 

کسی در آن کالا ورود نمی کند.
آذرنیا، تاکید می کند که مشاغل مرتبط 
با صنف او از حســاس ترین مشــاغل 
هر کشوری اســت به این دلیل که در 
هر واحدی به دلیــل بی آبی یک پمپ 
می گذارند؛ اما بــرای ورود این کالا به 
ســختی مجوز می گیریــم و این باعث 
کاهش ســرمایه گذاری و کاهش سود 
می شود. یا در زمان بی برقی موتوربرق ها 
به کمک ما می آیند که آن هم در واردات 

با چالش های جدی مواجه است.
او به وسایل ساختمانی هم اشاره کرده 
و دســتگاه های بتن را با همین مشکل 
مشــابه مثال می زنــد و در عین حال 
می گوید: در حال حاضر در فروشگاه های 
بزرگ یــا نمایشــگاه های اتومبیل یا 
صنعت لوازم آرایشی و بهداشتی، کالاها 
به راحتی وارد و عرضه می شوند و با هیچ 
مشکل کمرگ هم برنمی خورند. آذرنیا 
معتقد است که اگر اتومبیل به روز نیاید؛ 
اما وسایل و لوازم کشاورزی و ساختمانی 
به روز وارد کشور شود، مسلم است که 

برای آینده و جامعه مان هم بهتر است.
از حمایــت بیشــتر از صنــف صحبت 
می کند و اینکه نامــه و امضای رئیس 
اتحادیه باید مرجعیت داشــته باشــد 
و دســت آن هــا در مجوزها باز شــود؛ 
متاســفانه در حال حاضــر جایگاه این 

صنف کمرنگ شده است.

شاهرخ محمدزاده، رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران تهران: فارغ از دلایل 
و ریشــه ها، بازار خارجی این صنف اصلا خوب نیست. مردم داخل کشور 
هم استقبالشان کم شده و ترجیح می دهند راههای کم هزینهتر و حتی 
بی هزینهای را بیابند. مهمانپذیران تهران که روزگاری چراغ شان روشن 
بود و از رونق نمی افتادند حالا و در این روزها سوت و کور شده اند. دلایلش 
ریشــه در اقتصاد رنجوری دارد که این روزها نه تنهــا این اتحادیه صنف 

مهمانپذیران که همه صنوف را متاثر کرده است.
رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران تهران، معتقد است که »فارغ از دلایل 
و ریشه ها، بازار خارجی ما اصلا خوب نیست. غیر از برخی از افاغنه و چند 
نفر عراقی از هیچ کشــور اروپایی، آمریکایی، خاور دور و غیره به کشور ما 
نمی آیند و از این رو صنف مهمانپذیر نمی تواند میزبان آن ها باشد.« شاهرخ 
محمدزاده، البته اشاره می کند که در برخی مواقع هم به ندرت، چینی ها 

می آیند و همین.
رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران تهران به پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف 
تهران، می گوید: بازار خراب است و مردم داخل کشور هم استقبال شان کم 
شده و ترجیح می دهند شب را با قیمت کمتری و یا حتی بدون هزینه در 
جای دیگری بگذرانند. به گفته محمدزاده حامل های انرژی بسیار گران 
و فشارهای مالیاتی و غیره روی اعضا بسیار زیاد است و این دردل نیست 

که واقعیت موجود است؛ نمی دانم مفهوم فشار اقتصادی چیست؟ یعنی 
باید طرف بیفتد و بمیرد تا دیگران بفهمند که او دیگر توانایی ادامه  دادن با 
شرایط و وضعیت موجود را ندارد؟ اگر بعد از وقوع بحران، مسئولان، تازه به 
فکر بیفتند که نوش دارویی بعد از مرگ سهراب است و چه فایده ای دارد؟

رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران تهران، می گوید که به لحاظ اقتصادی 
با چالش های بسیاری مواجه هستند: »وزارت دارایی، حامل های انرژی، 
اداره جات، شــهرداری و… فشــار می آوردند، هر کدام برای خودشــان 
یک ایالت جدا هســتند و هر کاری دل شــان بخواهد با صنف می کنند و 

هیچ کدام شان هم پاسخگو نیستند!«
محمدزاده به قانونی اشاره می کند که فقط در صورت ارائه از سوی دولتی ها 
و سازمان ها، نهادها، وزارتخانه ها و ارگان ها و اداره های مرتبط و متصل به 
آن، باید اجرا شود و بخش های خصوصی قانونی مختص به خود ندارند که 
آن را اجرایی کنند. رئیس اتحادیه صنف مهمانپذیران تهران، با اعلام این 
خبر که تعداد مهمانپذیرهای تهران از ۲۰۰ به ۱۱۰ واحد رسیده، می پرسد 
این اتفاق که برای صنف ما فاجعه محسوب می شود، ریشه یابی و علت یابی 

نشده است؟
محمدزاده، می گوید: مســئولان هیچ کمکی که نمی کنند و زمینه های 
اشــتغال زایی را که حمایت نکرده، مشــاغل را هم با رکود بیشتر مواجه 

می کنند. به گفته او اگر دولت حمایت کند و هــر مهمانپذیری برای ۱۵ 
نفر اشــتغال زایی کند، ۱۰واحد آن به تعداد چند کارخانه اشــتغال زایی 
می کند. محمدزاده از لزوم برنامه ریزی برای اداره صحیح مملکت و مواجهه 
با بحران ها می گوید و برای نمونه با اشاره به چهل سال گذشته می پرسد 
که وزرای مرتبط با آب در این چهل ســال نمی توانســتند فکری کرده و 
چاره ای بیندیشند که الان و در این شرایط به این شدت از بحران بی آبی 

برخورد نکنیم؟
او همچنین با اشاره به تحریم ها تایید می کند: درست است که فشار روی ما 
هست اما نباید از بیست سال پیش با توجه به همین تحریم ها برنامه ریزی 
می کردیم. رئیس اتحادیه مهمانپذیران تهران بــه واحدهای غیرمجاز و 
رشد قارچ گونه آن ها هم اشاره می کند که نه مالیات می  دهند و نه عوارض 
و کسی هم کاری به آن ها ندارد. محمدزاده، منتقد است که چرا وزیر تا به 
حال ننشســته و با این صنف صحبت نکرده که در مهمانپذیرهای استان 

تهران چه خبر است؟
به گفته او استان های ایران، چند کشــور مثل کویت هستند و عظمتی از 
نظر اقتصادی برای خودشان دارند؛ مسئولان باید این مشکل را حل کنند 
تا لااقل از طرف صنف مهمانپذیر، مشکل کارآفرینی هم حل شود. ضمن 

اینکه اعضای اتحادیه صنف، بیمه شده و تحت حمایت قرار بگیرند.

ابراهیم کریمی، رئیس اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان تهران بیان کرد: 
طبق قانون، ناشران و کتابفروشان از پرداخت مالیات معافند، اما سازمان امور 

مالیاتی کشور در حال حاضر، این قانون را نادیده می گیرد.
ناشران و کتابفروشان از آن دسته اصنافی هستند که بسیار مهجور واقع شده اند. 
از یک طرف تقریبا همه حمایت های دولتی از آن ها اعم از معافیت مالیاتی و 
تهیه کاغذ با ارز دولتی به ویژه در دولت جدید از آن ها دریغ شــده و از سوی 
دیگر این کالای فرهنگی اثرگذار که درگیر تورمی فزاینده است به دلیل حاکم 
بودن شرایط دشوار اقتصادی و تورم، از لیست خرید شهروندان خارج و فاقد 
اولویت شده. هرچند رئیس اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان تهران معتقد 
است که مردم هنوز کتاب می خوانند؛ اما شکلش از چاپی به صورت دیجیتال 

و صوتی درآمده است.
از طرفی مشکل عمده اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان که حالا دیگر یک 
مشکل ملی محسوب می شود، تورم است. زمانی که کتاب منتشر می شود،  
قیمت روی آن درج می شود، در نتیجه کتابفروشــان آن را به همان قیمت 
دو سه سال پیش می فروشند؛ اما کاغذ یا هزینه های تولید را به قیمت امروز 
می پردازند؛ البته اخیرا ناشــران به اجبار قیمت ها را تا حــدودی به نرخ روز 

درمی آورند تا شاید بتوانند از این طریق کمی با تورم مقابله کنند.
رئیس اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان تهران در توضیح می گوید: ما الان 
کتابی را تولید می کنیم، پشت جلد آن قیمت می زنیم ۱۰۰ هزار تومان و بعد 
از شش ماه که طبق روال، تورم افزوده شده و در کنار وعده افزایش حقوق و 
دستمزدها، قیمت ها هم بالا می رود، صحاف هم دستمزدش را بالا می برد، اما 

ما کتاب را به همین قیمت ۱۰۰ هزار تومان می فروشیم.
ابراهیم کریمی با ذکر مثالی، موضوع را بازتر می کند: شما امروز کفش را ۱۰۰ 
هزار تومان خریداری می کنید. شــش ماه دیگر اگر قیمت تمام شده کفش 
بیست درصد بالاتر برود فروشنده هم قیمت را بالا می برد و آن را به شما ۱۲۰ 
هزار تومان می فروشد در صورتی که ما شش ماه دیگر هم همین کتاب را به 
قیمت ۱۰۰ تومان می فروشیم با این وجود که قیمت تمام شده تولید ما ۱۰۰ 
تومان نیست مثلا اگر ۲۰ درصد تورم داشته باشیم ۱۲۰ تومان است و بعضا می 
بینید که مدت فروش کتاب های ما به دو، سه، چهار، پنج سال هم می رسد و 

همین باعث شده ناشران تیراژ خود را کم کنند. رئیس اتحادیه صنف ناشران و 
کتابفروشان تهران درباره کم شدن تیراژ می گوید که پیشترها کتاب را در دو 
سه هزار نسخه چاپ می کردند و الان تعداد آن را به ۳۰۰ و ۵۰۰ عدد رسانده اند 
و همین کم شدن تیراژ باعث بالا رفتن قیمت تمام شده هم می شود. زمانی که 
می خواهیم از کالایی سه هزار تولیدی داشته باشیم، هزینه چاپ، حروفچینی و 
صحافی تقسیم بر سه هزار می شود؛ اما وقتی این را سیصد عدد چاپ می کنیم، 
هزینه حروفچینی فرقی نمی کند، تقســیم بر ۳۰۰ شده و در نتیجه قیمت 

تمام شده کالا یعنی قیمت کتاب بالا می رود.
در کنار ابعادِ اقتصادی قضیه، نکته دیگر، این اســت که طبق قانون بند لام 
ماده ۱۳۹ قانون مالیات های مســتقیم، دوره ای که علــی اکبر ناطق نوری 
رئیس مجلس بود، قانونی تصویب شد که بر اساس آن، ناشران و کتابفروشان 
از پرداخت مالیات معافند؛ اما سازمان امور مالیاتی کشور در حال حاضر، این 
قانون را نادیده می گیرد و به انحاء مختلف به بهانه اینکه دفاتر را نمی پذیرد یا 
اینکه دفاتر قانونی نیســتند و امثالهم، این قانون را لغو کرده و الان ناشران و 
کتابفروشان مالیات می پردازند در حالی که حتما باوری بوده که این صنف، 
فرهنگی اســت و از نظر مالی درآمد بالایی ندارد که این معافیت را به شکل 

قانونی مصوب کرده اند.
موضوع بعدی نحوه توزیع کاغذ است. به گفته رئیس اتحادیه صنف ناشران و 
کتابفروشان تهران در دولت قبل، کارگروهی را وزارت ارشاد معین کرده بود 
که کاغذ را با ارز دولتی ۴۲۰۰ تومان بین ناشران توزیع می کرد. به این طریق 
که ناشران در سامانه ای کتاب های مورد نظری را که می خواستند تولید کنند، 
اعلام می کردند و آن کارگروه بررسی می کرد و به نسبت بین همه ناشران کاغذ 
را توزیع می کرد و با قیمت پایین تر و مناسب تری بین ناشران توزیع می شد و 
راحت تر می توانستند تولید کنند؛ اما الان در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این 
کارگروه را تعطیل کرده اند و توزیع کاغذ در اختیار موسسه خانه کتاب وزارت 
ارشاد قرار گرفته و عموم ناشران از آن مزیت، محروم شدند و کاغذ را چیزی 

حدود ۷ الی ۸ برابر قیمت قبلی تهیه می کنند.
کریمی توضیح می دهد که در حال حاضر کاغذ با شش هفت برابر قیمت از بازار 
تهیه می شود و در نتیجه قیمت تمام شده بالا رفته و قیمت کتاب گران تر شده 

و همین عاملی می شود که مردم کمتر بتوانند کتاب بخرند. یک بخش از این 
رکود هم به گفته رئیس اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان تهران »ممیزی 
وزارت ارشاد است؛ عده ای از ناشران کتاب های عمومی از وضعیت ممیزی در 
وزارت ارشاد گله مندند و این ها دست به دست هم داده تا مسائل و مشکلات 
صنف ما را رقم بزنند.« از رئیس اتحادیه صنف ناشران و کتابفروشان تهران 
می پرسیم که کتاب  نخواندن مردم در این رکود و بالا رفتن قیمت ها چقدر تاثیر 
داشته؟ کریمی معتقد است مردم هنوز کتاب های خوب را خوب می خوانند. 
او دلیل این ادعای خود را اینطور توضیح می دهد: من به تولید کتاب که توجه 
می کنم می بینم کتاب، چاپ هفتم، پنجم و پانزدهم شده و این هم یعنی مردم 
این کتاب را خریده و ناشر دوباره تجدید چاپ کرده است. رئیس اتحادیه صنف 
ناشران و کتابفروشان تهران البته تائید می کند که دراین دوره، تکنولوژی جدید 
و دنیای دیجیتال فرصت های دیگری را برای مطالعه فراهم کرده اند؛ کتاب های 
صوتی یا پی دی اف در گوشی و سیستم های کامپیوتری مردم دست به دست 
می شوند. مردم کتاب ها را می خوانند منتها مقداری از خرید کتاب های کاغذی 
کم و از آن طرف به انواع دیگری از کتاب نظیر کتاب های صوتی و دیجیتال 
اضافه شده و اینکه بگوییم مردم کتاب نمی خوانند به اعتقاد من خیر اینگونه 
نیست؛ مردم کتاب می خوانند اما نوعش از کاغذی به دیجیتال تغییر کرده و 

بعد می بینیم که کتاب های خوب هم استقبال خوب می شوند.
او معتقد است اینکه از فرصت هایی استفاده کنیم تا مردم را مقصر رکود بازار 
کتاب بدانیم قشنگ نیست؛ نباید گناه را گردن عده ای از مردم بیاندازیم  و 
بگوییم شما کتاب نمی خوانید، مقصر رکود بازار کتاب و بالا رفتن قیمت ها 
هستید. اینها موارد مهم و اساسی کار ما هستند و معتقدیم که دولت تا می تواند 
تصدی گری خود در بخش فرهنگ را از تولید و عرضه کتاب کم کند و بیشتر 

برای کتابخوان کردن مردم و استقبال مردم از کتاب فعالیت کند.
در دوره هایی اوضاع بازار نشر از شرایط فعلی بسیار بهتر بود. مهم ترین دلیلش 
هم اینکه اولا ممیزی خیلی کم بود و بعد حمایت وزارت ارشاد از ناشران زیاد بود 
و در آن دوره ها وزارت ارشاد از کتاب های تولیدشده هفتصد نسخه برای عرضه 
در کتابخانه های عمومی کشور می خرید که هم کتابخانه ها غنی می شدند و 

همین خرید ۷۰۰ نسخه از ناشر کمک شایانی بود به اقتصاد نشر.

معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران با تشریح مشوق 
هــای درنظرگرفته شــده 
بــرای نوســازی بافت های 
فرســوده گفت: دوران طلایی برای این امر در برنامه 
هفتم دیده شده اســت. به گزارش ایرنا، محمد آیینی 

همزمان با بیســتمین ســالگرد زلزله دی ماه ۱۳۸۲ 
بم در نشست ســتادبازآفرینی اســتان کرمان که در 
سالن سلامت دانشــگاه علوم پزشکی این شهرستان 
برگزار شــد افزود: بسته های تشــویقی در شهرهای 
مختلف برای محله های بازآفرینی بومی ســازی می 
شود و باید در قالب گروه های مردمی به صورت چهره 
 به چهره به مردم اطلاع رسانی شود تا نوسازی شتاب

 بیشتری گیرد.
وی اضافه کــرد: در قانون بودجه امســال برای بافت 

فرســوده ظرفیت های خوبی فراهم آمده و ۱۳ همت 
برای این موضوع درنظر گرفته شده است.

ظرفیت کلید به کلید بافت فرسوده
آیینی همچنین با اشاره به ظرفیت کلید به کلید در بافت 
های فرســوده بیان کرد: بند ســه تبصره ۱۱ این بخش 
به دولت اجازه می دهد افرادی که واحد فرســوده دارند 
بتوانند ملک فرسوده خود را بدهند و به جای آن زمین با 
۴۰ درصد تخفیف یا واحد نوساز در جای دیگری بگیرند. 

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران افزود: جلسات 
ستاد بازآفرینی استانی و شهرســتانی باید ماهانه برگزار 
شود تا استاندارد مسکن به متوسط محله های برخوردار آن 
شهر برسد و بنای ناپایدار نیز کاهش پیدا کند. وی گفت: 
سکونتگاه های غیررسمی و بافت های فرسوده جزو مناطق 
محروم هستند که پروژه های نیمه تمام دراین مناطق باید 
به سرعت به بهره برداری برسد. معاون وزیر راه توضیح داد: 
در طول یکسال گذشته بیش از ۸۰ هزار واحد وارد چرخه 

نوسازی و قریب به ۲۵ هزار واحد ناپایدار کم شده است.

کرمان جزو سه استان اول
آیینی همچنین با اشــاره بــه وضعیت نامناســب 
نوسازی بافت های فرسوده در اســتان کرمان گفت: 
کرمان به لحاظ مساحت جزو ســه استان اول کشور 
در بافت فرســوده اســت که ۱۳ هــزار و ۵۰۰ هکتار 
 بافت فرسوده، ســکونتگاه غیررسمی و بافت تاریخی 

دارد.
به گفتــه وی در محدوده بافت های تاریخی اســتان 
کرمان ۱۳۹ هزار واحد مسکونی یعنی طبق آمار سال 
۹۵ جمعیتی افزون بر ۵۰۰ هزار نفر ساکن است. آیینی 
اظهارداشت: از این ۱۳۹ هزار واحد مسکونی حدود ۸۰ 
هزار واحد جزو واحدهای ناپایدار هستند یعنی هیچ سازه 
ای ندارند و اگر زلزله در این مناطق رخ دهد به طور قطع 
مانند بم می شــوند. معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: در استان کرمان در طول چهار سال اخیر بیش از 
۲۴ هزار واحد ناپایدار دیده شده که تاکنون پنج هزار 
واحد آن یعنی حدود ۳۸ درصد برنامه محقق )بازسازی( 

شده است.
وی افزود: طی تفاهم نامه بین اداره کل راه و شهرسازی 
و شــهرداری ها به زودی شــاهد رتبه های خوبی در 
بحث بافت فرسوده استان کرمان خواهیم بود. آیینی 
ادامه داد: محدوده هــای بازآفرینی، مناطق محروم و 
کمترتوسعه یافته تلقی می شوند و هر سرمایه گذاری 
در این محدوده ها مشمول معافیت های مالی می شود. 
آیینی اظهارداشت: مساله اصلی جنوب استان کرمان 

معابر خاکی آنهاست که باید حداکثر همکاری را داشته 
باشیم تا این معابر خاکی که بدترین چهره محرومیت به 

شمار می روند، برطرف شوند.

استان کرمان بیشترین معابر خاکی را دارد
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران تصریح کرد: 
استان کرمان بیشــترین معابر خاکی را دارد و فراتر از 
متوسط کشوری است که در سکونتگاه های غیررسمی 
استان حدود ۶۰ درصد و در بافت های فرسوده نیز ۳۰ 

درصد معابر استان خاکی است.
وی خاطرنشان کرد: از شــهریورماه امسال در سطح 
استان هیچ رشدی در نوسازی مسکن نداشتیم حالا یا 
متوقف شده یا اطلاعات وارد نشده است، درصورتی که 
روند کشوری با شیب ۳۵ درصدی شتابان است و جلو 
می رود. معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: مساله 
دیگر استان کرمان سند است که با حل آن می تواند مانع 
اصلی نوسازی برطرف شود که با محوریت شهرداری ها 

این مشکل باید حل شود.
آیینی درباره پروژه پیاده روســازی اطراف ارگ قدیم 
بم و خیابان یک طرفه آیت الله کاشــانی این شهر نیز 
گفت: این پروژه بــرای اولین بار در ســتاد بازآفرینی 
استان کرمان مطرح و مقرر شد فازبندی کار مشخص 
شود، شهرداری، استانداری و شــرکت بازآفرینی به 
 صورت مساوی هر کدام یک ســوم اعتبار را همزمان 

پرداخت کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دوره طلایی نوسازی بافت فرسوده در برنامه هفتم دیده شده است

معافیت های مالی سرمایه گذاری در بافت فرسوده

مهمانپذیرهای تهران سوت و کورند

قانون گریزی در معافیت مالیاتی ناشران و کتابفروشان

ماشین آلات کشاورزی فرسوده اند 

شهرک سازی در بافت فرسوده
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

ساخت مسکن باید به شکل یک بسته ســرمایه گذاری دیده شــود تا جذابیت بیشتری برای بخش 
خصوصی پیدا کند. نباید صرفا به ساخت مسکن اشاره کرد. بلکه باید عنوان نمود که چه فرصت های 
ســرمایه گذاری دیگری برای بخش خصوصی به وجود می آید. در صورتی که این فرصت ها به شکل 

دقیقی محاسبه و عنوان شوند، می تواند علاوه بر ساخت مسکن، هزینه های ساخت را نیز کاهش داد.
در صورتی می توان مشکل مسکن را از زمین های اطراف تأمین کرد که بافت های فرسوده را به جای اینکه 

تجمیع خانه ای کنیم تجمیع کوچه ها را داشته باشیم و کوچه ها را تبدیل به شهرک کنیم.
به جای تجمیع خانه ها و طرح های نقطه ای بهتر است که کوچه ها با هم تجمیع شوند به طور مثال چند 
کوچه تخریب شود و شهرک سازی شود. تا مشکل بافت های فرسوده برطرف شود در غیر این صورت 
تراکم بخشیدن یا تخفیف در پرداخت عوارض راهکارهای مناسبی برای جبران کمبود مسکن نیست.

طرح پیشنهادی می تواند ســاخت شــهرک در اطراف تهران یا کلانشهرها باشــد این شهرک سازی به 
گونه ای باشد که تمام خدمات رفاهی را شامل شود از ســوی دیگر بهتر است که این شهرک ها خانه های 
ویلایی باشند همانند کشــورهای پیشــرفته همانند انگلیس که در حومه لندن که حتی گران تر از خود 
لندن اســت حتی در کشورهای همســایه مانند ترکیه )استانبول( هم حومه شــهرها به صورت شهرک 
 سازی ســاخته می شــود اما در ایران )تهران( این شهرک ســازی ها دیده نمی شــود در صورتی که اگر 

شهرک سازی ها با خدمات رفاهی کامل انجام شود می تواند مشکل کمبود مسکن را برطرف سازد.
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فناوری و 
اطلاعات

بیشاز۱5درصدجمعیتبا5Gمتصلمیشوند
رییس رگولاتوری گفت: در حوزه فیبرنوری، اینترنت اشــیا و همچنین در حوزه 
نسل پنجم، اپراتورهای ســیار برنامه ریزی کردند که تا پایان سال ۱۴۰۳ معادل 
۱5 درصد جمعیت شهری تحت پوشش 5G  قرار بگیرد. »امیر لاجوردی« رئیس 
رگولاتوری گفت: پیشرفت امسال نمایشگاه تلکام بسیار ملموس است به طوری 
که حضور شرکت های خصوصی و دانش بنیان بخش های دیگر تمرکز خود را برای 

عرضه دستاوردهای خود گذاشته اند.
وی تصریح کرد: حضور گسترده شرکت ها در حوزه فناوری های نوین ارتباط نیز 
بسیار مشهود است. در حوزه توسعه زیرساخت فیبرنوری نیز با توجه به رشد قابل 
توجه شرکت و تولیدکنندگان با تجهیزات روز دنیا پا به این عرصه گذاشته اند تا 

نیازها را در این خصوص نیازها برآورده کنند.
لاجوردی گفت: در حوزه فیبرنوری، اینترنت اشــیا و همچنین در حوزه نســل 
پنجم هم اپراتورهای سیار برنامه ریزی کردند که تا پایان سال ۱۴۰۳ معادل ۱5 
درصد جمعیت شهری تحت پوشش G 5 قرار بگیرد که شواهد آن در نمایشگاه 
 IOT مشهود است. وی تصریح کرد: شرکت ها به خوبی دربحث هوشمندسازی و
اقدام کردند و عملا از لایه زیرساخت به خدمات و سرویس رسیده ایم. در ادامه این 
نشست معاون راهبردی و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
گفت: توانستیم یکسری زیرساخت های اقتصادی به نحوی برنامه ریزی کنیم تا 
برای اپراتورها جذابیت سرمایه گذاری داشته باشد. همچنین »مجید سلطانی« 
مدیرعامل مخابرات ایران در این نشست به نهضت جهانی اقتصاد دیجیتال اشاره 
کرد و گفت در همین راستا تفاهم نامه های خوبی را با استان ها و شرکت های دانش 
بنیان امضا کرده ایم. وی در خاتمه گفت: با سیاستگذاری دلسوزانه و انقلابی در 
مجموعه وزارت ارتباطات در عرصه فناوری شــاهد پیشرفت و توسعه هستیم و 

امیدواریم مخابرات رسالت خود را در این عرصه به خوبی ایفا کند.

بومیسازیدستگاههایکارتسوختتوسطدانشبنیانها
متخصصان یک شرکت مستقر در پارک علم و فناوری یزد موفق به بومی سازی 
دستگاه های کارتخوان سوخت شــدند که پیش از این از کشور فرانسه وارد می 
شــد و به علت تحریم ها واردات آن متوقف شد. هادی یاوری مدیر عامل شرکت 
دانش بنیان یاور همگامان کویر یزد مستقر در پارک علم و فناوری یزد با اشاره به 
طراحی، ساخت و بومی سازی دستگاه کارت خوان جایگاه های سوخت برای اولین 
بار در کشور اظهار کرد: این محصول قبلًا از کشور فرانسه به کشور وارد می شد اما 
به دلیل تحریم ها دیگر امکان واردات آن وجود نداشت و از سال ۱۴۰۰ به دلیل نبود 
این محصول جایگاهی راه اندازی نشد. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره 
به اینکه در حال حاضر دستگاه کارت خوانی که این شرکت دانش بنیان طراحی 
کرده در ۴۰۰ جایگاه سوخت نصب شده است، خاطرنشان کرد: قیمت تمام شده 
این محصول یک سوم نمونه خارجی آن است و نمونه مشابه خارجی آن اگر امروز 

بخواهد به کشور وارد شود با قیمت دلار امروز، حدود 5۰ میلیون تومان است.
وی با اشاره به اینکه طراحی، نرم افزار و سخت افزار این محصول صفر تا صد توسط 
متخصصان ایرانی انجام شده است، گفت: این امکان وجود دارد که در صورت تقاضا 
سالیانه 5۰ هزار دستگاه تولید کنیم. یاوری به یکی دیگر از محصولات فناورانه این 
شرکت دانش بنیان اشاره کرد و گفت: این شرکت توانسته سامانه ملی هوشمند 
سوخت را طراحی و ملی سازی کند؛ این سامانه دربرگیرنده کلیه زیرساخت ها و 
تجهیزات لازم در سامانه ملی هوشمند سوخت بوده وتمامی مراحل از تحقیق و 

توسعه تا ساخت توسط مهندسین داخلی صورت گرفته است.
مدیرعامل این شرکت مستقر در پارک علم و فناوری یزد درباره کاربرد این سامانه 
توضیح داد و گفت: این سامانه در زمان حمله هکری به جایگاه های سوخت کمک 

می کند در کمترین زمان سامانه سوخت رسانی سریع تر راه اندازی شود.
وی ادامه داد: پیش از این در صورت حمله هکری دســتگاه ها غیرقابل استفاده 
بودند و باید جمع می شدند و مجدداً در خارج از جایگاه به وسیله یک نرم افزار به 
روزرسانی می شدند که با اســتفاده از این ماژول در صورت حمله هکری در خود 

جایگاه و با وصل کردن یک کابل دستگاه مجدداً به روزرسانی می شود.

دستاوردهایدانشبنیانهایایرانیافتخارآمیزاست
 )iHiT( وزیر امور خارجه نیکاراگوئه ضمن بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران
خواستار فعالیت شــرکت های دانش بنیان ایرانی در بازار این کشور شد/و گفت: 
دســتاوردهای شــرکت های دانش بنیان ایران افتخارآمیز است. دنیس مونکادا 
که به ایران ســفر کرده اســت با همراهی امیرحســین میرآبادی رییس مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری از خانه نوآوری و فناوری ایران در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران بازدید کرد.
وزیر امور خارجه نیکاراگوئه با ابراز خرسندی از سطح مناسبات دو کشور، دستاورد 
های شــرکت های دانش بنیان ایران را افتخارآمیز خواند و افزود: کشــور ما در 
حوزه های مختلف به ویژه شیلات، کشاورزی، انرژی های تجدیدپذیر، سلامت و... 

درخواست همکاری و انتقال فناوری از شرکت های ایرانی دارد.
رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری هم در ایــن بازدید به توانمندی های 
شــرکت های دانش بنیان در حوزه های مختلــف از جمله کشــاورزی، انرژی )نفت، 
پتروشیمی و...(، سلامت، تجهیزات پزشکی، بازی، انیمیشن و... و. اشاره کرد و گفت: 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برنامه های ویژه ای برای 
توسعه همکاری های بین المللی شــرکت های دانش بنیان در دستور کار خود دارد که 
نمونه هایی از آن برگزاری رویدادهای بین المللی در ایران با حضور فعالان اقتصادی سایر 
کشورها و حمایت از حضور شرکت های دانش بنیان در رویدادهای معتبر بین المللی 
است. میرآبادی با تاکید بر گسترش بیش از پیش روابط دو کشور در خصوص مدل های 
مختلف همکاری در حوزه های فناوری با وزیر امور خارجه نیکاراگوئه، گفت وگو کرد. 
براســاس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، وی 

همچنین آمادگی ایران برای انتقال فناوری به نیکاراگوئه را اعلام کرد.

تاسال۲۰۲5حدود۸5میلیونشغلازبینمیرود
یک مقام مسوول گفت: تا سال ۲۰۲5 حدود ۸5 میلیون شغل از بین می رود و ۹۷ 

میلیون شغل جدید در حوزه دیجیتال جایگزین می شود.
بهروز مینایی دبیر ستاد توســعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک و معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در گفت وگو با رادیو اقتصاد 
اظهار داشت: متأســفانه در ایران بیش از ۷5 درصد اقتصاد کشور توسط دولت 
مدیریت می شود، این تصدیگری دولت منجر به کندی روند درآمد زایی می شود.

وی افزود: وقتی دنیای دیجیتال وارد کشور شد و درآمد زایی از این طریق فراهم 
شد اقتصاد دیجیتال از طریق بخش خصوصی رشد کرد و دولت بخش کوچکی از 

این چرخه اقتصادی را بر عهده گرفت.
مینایی تصریح کرد: تا ســال ۲۰۲5 حدود ۸5 میلیون شغل از بین می رود و ۹۷ 
میلیون شغل جدید ایجاد می شود. بسیاری از مشاغل از جمله صنعت بیمه، انرژی، 
بانکداری و حمل نقل از بین می روند و جای خود را به مشــاغل دنیای دیجیتال 
می دهد. اقتصادی که بر پایه دیجیتال مارکتینگ شکل می گیرد فقط مختص به 

کشورمان نیست بلکه در کل جهان حاکم است.
دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک گفت: اگر زیرساخت های 
هوش مصنوعی در اختیار دانشــگاه ها قرار بگیرد، با توجــه به توانمندی نیروی 
انسانی که داریم بهره وری و درآمد زایی دیجیتال مارکتینگ در کشور رشد خوبی 

خواهد داشت.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفــت: اپراتورها 
درخواســت افزایــش ۱۰۰ 
درصــدی تعرفــه اینترنت را 
داشــتند که هنوز تصمیمی 
گرفته نشده و قطعا به هیچ عنوان موافق افزایش ۱۰۰ 
درصدی تعرفه نیستیم. »عیســی زارع پور« در حاشیه 
هیات دولت در پاسخ به سوالات خبرنگاران، اظهار کرد: 
افزایش تعرفه در تمامی بخش ها مطرح اســت و صرفا 
مربوط به حوزه ارتباطات نیســت. در ۱۰ سال گذشته 
تورم های سنگین داشتیم و طبیعی است که هزینه های 

اپراتورهای ارتباطی افزایش یافته است.
وی افزود: اپراتورها مدت هاست که درخواست افزایش 
تعرفه دارند، چراکــه به اعتقاد آن ها بــا درآمد کنونی 
امکان توسعه شبکه را ندارند و حتی برخی از اپراتورها 
اســتدلال می کنند که با درآمد خود نمی توانند وضع 
موجود را حفظ کنند. وزیر ارتباطات تاکید کرد: جلسات 
متعددی در وزارت ارتباطات برگزار شده و مسائل مورد 
بررســی قرار گرفته اســت. اخیراً نیز نامه ای به رئیس 
جمهور نوشــتند و درخواســت افزایش تعرفه زیادی 

داشتند که ما برخی از استدلال های آن ها را نپذیرفتیم. 
زارع پور گفت: از ســال ۹۶ تعرفه ها تغییر نکرده است، 
امــا در حوزه نیروی انســانی و تجهیــزات و قیمت ارز 
افزایش قیمت را داشتیم. سازمان تنظیم مقررات شرط و 
شروطی را برای افزایش تعرفه ها به اپراتورها اعلام کرده 
و آن را منوط به افزایش کیفیت شــبکه ارتباطی کشور 
کردیم. وی ادامه داد: ما دنبال ســود اپراتور نیستیم و 
هدف ما افزایش کیفیت شــبکه است. اگر شرایطی که 
 رگولاتوری به اپراتور ابلاغ کــرده بپذیرند، ما درباره آن 

تصمیم گیری می کنیم.
وزیر ارتباطات بیان کرد: هر چند درخواســت افزایش 
۱۰۰ درصدی تعرفه را به هیچ وجه نمی پذیریم، چراکه 
در شرایط فعلی کشور امکان پذیر نیست. اگر تصمیمی 
گرفته شود حتماً بر سقف تورم کشور خواهد بود، البته 
اگر شرایط وزارت ارتباطات برآورده نشود، حتماً اپراتور را 
جریمه خواهیم کرد. شرط و شروط نیز به الحاقیه پروانه 

فعالیت آن ها تبدیل می شود.
زارع پور اعلام کرد: با توجه به اینکه به پایان سال نزدیک 
هســتیم و هزینه های مردم در حال افزایش است، اگر 
تصمیمی گرفته شــود حتماً بســته هایی را از ســوی 
اپراتورها به عنــوان هدیه برای مــردم درنظر خواهیم 
گرفت. وی بیان کرد: بر اســاس مصوبه سال ۹۶ برای 
اینترنت همراه یک سقف و کفی تعریف شده است و ما 

افزایش تعرفه ای نخواهیم داشــت. همه چیز بر اساس 
همان سقف و کف قیمتی است که در سال ۹۶ مصوب 
شده است. اصلاح تعرفه ها در آن قالب انجام خواهد شد.

وزیر ارتباطات درباره تنوع بسته های اینترنت خاطرنشان 
کرد: در بازنگری که در خصوص اصلاح تعرفه ها صورت 
خواهند گرفت، اپراتورها را مکلف می کنیم که بسته های 
متنوعی را ارائه دهند. زارع پــور درباره اختلال اینترنت 
ثابت در برخی مناطق تهران، گفــت: اختلال عمومی 

نداشــتیم و این مســاله صرفاً مربوط به یکی از مناطق 
تهران بود.

وی درباره شایعه دور زدن رجیستر تلفن های همراه به 
دلیل مهیا نبود زیرساخت ها، گفت: چنین چیزی نیست 
و سامانه رجیســتری کار خود را انجام می دهد. سامانه 
رجیستری یک کار مشــترک میان وزارت ارتباطات، 
صمت و اپراتورهای ارتباطی است و باید مدام به روز شود. 

این اتفاق نیز رخ داده و مشکلی نداریم.

وزیرارتباطات:

با  افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه اینترنت موافق نیستیم
News kasbokar@gmail.com

بنیاد مســتضعفان بــرای حمایت از اســتارتاپ های 
فین تــک )فناوری های مالــی( ۴۰ میلیــارد تومان 
ســرمایه گذاری انجام خواهد داد. نشســت سومین 
رویــداد ســرمایه گذاری از ســری رویدادهــای پل 
ســرمایه گذاری بــا عنــوان »فراگیــری و فناوری 
 مالــی« در بنیــاد مســتضعفان انقــلاب اســلامی

 برگزار شد.
یاسر خانی، مدیرعامل صندوق خطرپذیر سینا گفت: 
موسسه دانشمند به عنوان بازوی تحقیق و توسعه بنیاد 
مستضعفان مشغول فعالیت اســت و این صندوق نیز 
بازوی سرمایه گذاری خطرپذیر این مجموعه مشغول 
فعالیت است. وی افزود: این صندوق ۲ راهبرد اساسی 
دارد. یکــی ســرمایه گذاری در هلدینگ هــای بنیاد 
مستضعفان و دیگری سرمایه گذاری در پیشرفت مناطق 
محروم است. ما برای متمرکز کردن سرمایه گذاری های 

خود برگزاری سلسله رویدادهای پل سرمایه گذاری را 
برنامه ریزی کردیم.

خانی با بیان این که رویداد نخست در زمینه خوراک دام 
و بعدی مربوط به حمل ونقل بود، تاکید کرد: در رویداد 
اول روی یک شرکت خوراک دام سرمایه گذاری کردیم 
و اکنون جزو ســرمایه گذاران آن هســتیم. در رویداد 
بعدی در نهایت روی ۲ شرکت ســرمایه گذاری انجام 

دادیم تا در زمینه حمل و نقل نیز کار کنیم.
وی تصریح کرد: با توجه به فعالیت بنیاد مستضعفان در 
بیمه، فناوری و مسائلی از این دست فعال است، رویداد 
ســوم را بر مبنای فراگیری و فناوری های مالی برگزار 
خواهیم کرد. رویداد چهارم نیــز در حال برنامه ریزی 
اســت که بهمن امســال در زمینه هوش مصنوعی و 
کاربردهــای آن در زنجیره های ارزش بنیــاد برگزار 
می شود. این سلسله رویدادها چند بخش دارد. بخش 

نخســت مربوط به سیاستگذاری اســت. بخش دیگر 
نوآوری در آن صنعت است و پس از آن داوری در جریان 
اســت. در نهایت در روز رویداد طرح هــای برتر برای 

سرمایه گذاری انتخاب می شوند.
خانی ادامه داد: تا کنون فعالین بورس، بیمه و فناوری 
اطلاعات و شرکت های بنیاد برای حضور در این رویداد 
اعلام آمادگی کرده اند. با بیمه مرکزی رایزنی هایی انجام 
شده و به احتمال زیاد مرکز نوآوری بیمه مرکزی نیز در 
این رویداد فعال خواهد شــد. در زمینه بورس، کانون 
کارگزاران بورسی فعال شــدند و حضور فعال خواهند 
داشت. مرکز آموزش بورس و کارگزاری های مختلف 

نیز در این رویداد فعال شده است.
خانی در پاســخ به ســوال خبرنگار ایرنا درباره میزان 
آمادگی که برای سرمایه گذاری در توسعه شرکت های 
حوزه فین تک دارنــد، گفت: در ســومین رویداد پل 

سرمایه گذاری، برای ۴۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
روی شرکت هایی که ایده و محصولات جدید در زمینه 
بیمه، بورس و بانک حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

دارند، آمادگی لازم را داریم.
وی تاکید کــرد: مــدل ســرمایه گذاری مــا از نوع 
سهام محوری است. بســته به نوع شرکت بین 5 تا ۴۹ 
درصد تملک ســهام انجام می شــود و نمایندگانی را 
شــرکت ها قرار می دهیم تا نظارت و حمایت عملیاتی 
در آن بخش ها انجام شــود. در بازه زمانی بین یک تا 
پنج سال این شرکت ها به بلوغ می رسند و سهام آن ها 
برگردانده می شود. مدیرعامل این صندوق خطرپذیر 
افزود: در رویداد نخســت ۳5 طرح شرکت داشتند در 
رویداد دوم ۱۳5 طرح ورودی داشتیم که بعد ارزیابی 
انجام شــده درنهایت ۳ طرح نهایــی و یک طرح برتر 

انتخاب شدند.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران درباره اقدامات 
ایــران در زمینــه IPv۶ گفت: تاکنــون ۲۰ درصد از 
کاربران نهایی ایــران به IPv۶ مهاجــرت کرده اند و 
شبکه های دولتی و ســازمانی در حال اخذ مجوزهای 
لازم برای گذار به IPv۶ هستند و هم چنین اقداماتی 

درباره رزرو IPv۶ توسط ایران انجام شده است.
 Internet Protocol Address یــا IP آدرس
یا به اصطلاح عمومی IP، شناســه ای است که به هر 
دستگاه متصل به اینترنت یا شــبکه ای که از پروتکل 
اینترنت استفاده کند داده می شود. این شناسه کاملًا 
مجزا بوده و پروتکل به وسیله آن می فهمد که داده ها یا 
درخواست ها به کدام کامپیوتر فرستاده یا از کدام یک 
دریافت خواهند شد؛ کاربرد آدرس IP شبیه به آدرس 
ایمیل اســت. درصورتی که آدرس ایمیل فردی را در 
دست نداشته باشــیم، نمی توانیم به وی ایمیل ارسال 

کنیم؛ در پروتکل اینترنت نیز چنین است.
نســخه ۶ آی پی )IPv۶( آخرین نســخه از پروتکل 
اینترنت بوده و با نسخه رایج IPv۴( ۴( تفاوت بسیاری 
دارد؛ در ورژن ۶، طول آدرس ها ۱۲۸ بیت بوده و دامنه 
بسیار گســترده ای را پشــتیبانی می کند و در سطح 
بین المللی طی سال های گذشته تلاش های متعددی 

در حوزه گذر به IPV۶ صورت گرفته است.
در واقع IPv۴ یک بســتر برای آدرس های اینترنتی 
است که کشــورهای جهان از آن استفاده می کنند اما 
کمبود این آدرس باعث مشــکلاتی برای شــرکتهای 

دولتی و خصوصی در کشورها شــده که برای رفع آن 
ورژن جدیدی به نام IPV۶ در بیشتر کشورهای جهان 

پیاده سازی شده و یا در حال پیاده سازی است.
بنابراین برای بهره گیری از مزایای IPV۶ که بر اساس 
یک پروتــکل جدیــد اینترنتی تعریف شــده، نیاز به 
استفاده از مکانیزم ها و روش هایی است که به گذار یا 
مهاجرت معروف هستند. بر این اساس با استفاده از این 
 IPV۴ مکانیزم ها می توان از پروتکل فعلی اینترنت یعنی

به پروتکل جدید IPV۶ مهاجرت کرد.
افزایش فضای آدرس دهی، پیکربندی خودکار، امنیت 
بالاتر، مسیریابی کاراکتر، سهولت در ارتباطات چندگانه 
و پشتیبانی قوی از امکانات چندبخشی از جمله مزایای 
نظام آدرس دهی ورژن ۶ اســت که در سند راهبردی 

گذر به این نظام به آن اشاره شده  است.
در این راســتا به تازگی در همایــش »مدیریت منابع 
اینترنتی، راهبری گذر به IPv۶«، اهم اقدامات انجام 
شــده در حوزه مدیریت منابع اینترنتی تشریح شد و 
ضرورت گذار از IPv۴ به IPv۶ مورد بررسی قرار گرفت. 
محمد خوانساری-رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران- در این همایش با تاکید بر این که منابع اینترنتی 
در جهان به صورت ناعادلانه ای توزیع شده اند و مدیریت 
منابــع اینترنتی در واقع بخشــی از مدیریت اینترنت 
است، اظهار کرد: در حال حاضر یک سوم آدرس های 
IPv۴ در انحصار آمریکا قرار دارد و به عبارتی به ازای هر 
آمریکایی چهار IPv۴ وجود دارد. اما در ایران، سرانه هر 

کاربر از آدرس های IPv۴ میزان ۲5/۰ و ما رتبه ۳۴ دنیا 
از لحاظ تخصیص آدرس های IPv۴ داریم.

به گفته وی، بیش از ۱۲ میلیون آدرس IP در کشــور 
وجود دارد که ۰.۳۳ درصد از سهم کل IPv۴ در دنیا را 
تشکیل می دهد، این در حالی است که نبود تعداد کافی 
از IPv۴ مشکلات عدیده ای را در راستای توسعه شبکه 

و فعالیت اپراتورها و کسب و کارها ایجاد می کند.
وی گذار از IPv۴ به IPv۶ را یک ضرورت دانســت و در 
خصوص اقدامات ایران در این زمینه بیان کرد: تاکنون ۲۰ 
درصد از کاربران نهایی ایران به IPv۶ مهاجرت کرده اند 
و شبکه های دولتی و ســازمانی در حال اخذ مجوزهای 
لازم برای گذار به IPv۶ هستند. هم چنین اقداماتی در 
خصوص رزرو IPv۶ توســط ایران انجام شده است. به 
طوری که هم اکنون ایران از منظر رزرو IPv۶ در جهان 
دارای رتبه ۲۳ است. اما با توجه به پهنه جمعیتی کشور 
ایران و اختصاص حدود یک درصد از جمعیت کل دنیا در 

کشور ما، سهم بیشتری باید به ایران اختصاص می یافت.
در ادامه علی اصغر انصاری- معــاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی وزیر که سال ها پیش به خاطر تصدی پست معاونت 
شبکه ملی اطلاعات در ســازمان فناوری اطلاعات ایران، 
راهبری مهاجرت به IPv۶ را به عهده داشت، بیان کرد: در 
سند معماری شبکه ملی اطلاعات تکالیفی وجود دارد که 
بخشی از آن بر استفاده از IPv۶ در تمامی لایه ها و شبکه های 
اختصاصی تاکید دارد و این موضوع، الزامی بر مهاجرت از 

IPv۴ به IPv۶ را برای کلیه ذینفعان ایجاد می کند.

معاون وزیر ارتباطات، در خصوص اهمیت مهاجرت به 
IPv۶ به کمبود قابل توجه آدرس های نسخه ۴ در ایران 
و جهان اشاره کرد و با بیان این که تنها راه جبران این 
کمبود، مهاجرت به نسخه جدید است، گفت: مهاجرت 
به IPv۶، امکان ارائه خدمــات ارزش افزوده مبتنی بر 
مکان را که نیاز انکارناپذیر کاربران امروزی است، فراهم 
می کند و از سوی دیگر، با افزایش فضای آدرس دهی 
می توان خدمات متنوعی را با توجــه به نوع کاربرد به 
مردم ارائه داد که روزآمدترین این خدمات می تواند در 
حوزه هوشمندسازی و اینترنت مبتنی بر اشیاء مفید 

و موثر باشد.
وی در خاتمه از اپراتورها، فعالان LIR و کسب و کارهای 
حوزه خواست برای ارائه خدمات پیشرفته تر و بهتر به 
انجام دستورالعمل ها، سیاست ها و راهبردهای نظارتی 
که توســط ســازمان فناوری اطلاعات ایران با هدف 

مهاجرت از IPv۴ به IPv۶ تهیه شده است، بپردازند.
در این رویداد هم چنین، بهروز عباس زاده - معاون اداره 
کل مدیریت یکپارچه شبکه ملی اطلاعات، گزارشی از 
چالش ها و فرصت ها در پیاده ســازی IPv۶ ارائه داد و 
سپس، لطیف لدید، رییس Prom-IPv۶ به صورت 
ویدئو کنفرانس حضور یافت. بخش پایانی این رویداد 
نیز به میزگردی اختصاص داشت که در قالب پرسش و 
پاسخ و با حضور رئیس ثبت دامنه پژوهشگاه دانش های 
بنیادی و کارشناسی از پژوهشگاه فناوری اطلاعات و 

ارتباطات برگزار شد.

رئیس جمهور در سومین جلسه شورای راهبردی فناوری ها 
و تولیدات دانش بنیان ضمن دستوربه سازمان برنامه و بودجه 
برای توجه به حمایت مالی از فعالیت های دانش بنیان، گفت: 
با توجه به اینکه توسعه فعالیت های دانش بنیان ایجاداشتغال، 
رشد تولید و پیشرفت  فناورانه را درپی دارد،هر نوع حمایت 
مالی و ارائه تســهیلات وتخصیص منابــع به فعالیت های 

دانش بنیان،سرمایه گذاری است.
به گزارش ایرنا، آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« در سومین 
جلسه شورای  "راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان" 
ضمن قدردانی از تلاش ها و اقدامات انجام شــده در زمینه 
اجرای قانون حمایت از تولیدات و توســعه شــرکت های 
دانش بنیان به بیش از ۱۰ هزار شــرکت فعــال، بر ارتقای 
کیفی شرکت های دانش بنیان هم زمان با توسعه کمی نیز 

تاکید کرد.
حمایت مالی از فعالیت های دانش بنیان نیز از دیگر تاکیدات 
رئیس جمهور در این جلســه بود که رئیس جمهور ضمن 
دستور به سازمان برنامه و بودجه برای توجه به این اولویت 

تصریح کرد: با توجه به اینکه توسعه فعالیت های دانش بنیان 
ایجاد اشتغال، رشد تولید و پیشرفت  فناورانه را در پی دارد، 
هر نوع حمایت مالی و ارائه تســهیلات و تخصیص منابع 
به فعالیت های دانش بنیان، نه هزینه بلکه ســرمایه گذاری 

سودمند و آینده نگرانه است.
رئیس جمهور با ضروری دانســتن نهایی شــدن نقشه راه 
فعالیت های دانش بنیان کشور و جامع نگری نسبت به همه 
حوزه های فعالیت های دانش پایــه از میکروالکترونیک و 
زیست فناوری تا هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی، 
بر گسترش همکاری وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی با 

شرکت های دانش بنیان در دولت مردمی تاکید کرد.
آیت الله رئیسی ارتباط قوی، مستمر و نظام مند صنایع بزرگ 
با شرکت های دانش بنیان را نیز از اولویت های مهم برشمرد 
و با تاکید بر ضرورت تقویت تعامل ســازمان اســتاندارد با 
شــرکت های دانش بنیان، تســریع در تطبیق محصولات 
دانش بنیان با شاخص های استاندارد را در عین رعایت دقت 

خواستار شد.

ضــرورت توجه به تجاری ســازی و صــادرات محصولات 
دانش بنیان از دیگر محورهای صحبت های رئیس جمهور 
در جلسه امروز بود و همه دســتگاه های مرتبط از معاونت 
علمی و فناوری، صندوق توسعه نوآوری، وزارتخانه ها و دیگر 
دستگاه های اجرایی مکلف شدند علاوه بر کمک به ارتقای 
قابلیت های صادراتی محصولات دانش بنیان، تلاش کنند 
با تکمیل تر شدن زنجیره ارزش در تولیدات دانش بنیان به 
افزایش تولید، اشتغال و خلق ثروت برای کشور کمک کنند.

رئیس جمهور در ادامه از مسئولان دستگاه های مختلف به 
ویژه وزارت صنعت، معدن و تجارت خواست در حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، علاوه بر تامین تجهیزات مورد نیاز 
آنها در داخل، از واردات کالاهایی که توسط این شرکت ها در 
داخل به میزان نیاز کشور تولید می شود یا ظرفیت و امکان 

تولید آن فراهم هست، جلوگیری کنند.
آیت الله رئیســی همچنین با اشــاره به گزارش ارائه شده از 
عملکرد صندوق توسعه نوآوری مبنی بر رشد 5 برابری میانگین 
سالانه حمایت های مالی از فعالیت های دانش بنیان در ۲5 ماهه 

گذشته به نسبت دوره ۹۰ ماهه پیش از دولت سیزدهم، افزود: 
حتما در این مســیر به صرف حمایت های دولت و اعتبارات 
بانک ها اکتفا نکنید و از مســیرهای مختلف برای حمایت از 
فعالیت های دانش بنیان اعتبــار و منابع جدید جذب و خلق 
کنید. رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت توجه به ارتقای بیش 
از پیش بهره وری در همه فعالیت ها و اقدامات دســتگاه های 
مختلف از جمله صندوق توسعه نوآوری اظهار داشت: قانون 
حمایت از جهش تولیدات دانش بنیان قانون خوبی است که 
مورد تایید رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز قرار گرفته و لذا ما 
برای صیانت از این قانون و جلوگیری از هر اقدام و تصمیمی که 
به تضعیف آن بیانجامد، مسئولیت سنگین و جدی داریم. یکی 
از الزامات حمایت از کسب و کارها حفظ ثبات در تصمیم گیری 
است و لذا باید از ثبات این قانون نیز صیانت کرد. آیت الله رئیسی 
در پایان از تلاش های صورت گرفته برای برگزاری اردوهای 
راهیان پیشرفت از ســوی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری قدردانی کرد و این اقدام را باعث 

ایجاد امید و نشاط در میان جوانان دانست.

سرمایه گذاری ۴۰ میلیارد تومانی برای توسعه فناوری های مالی

IPv۶ مهاجرت ۲۰ درصد از کاربران نهایی ایران به

تطبیق محصولات دانش بنیان با شاخص های استاندارد
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راه و 
شهرسازي

حركت هاي بند  بازگونه جوشــكاران 
روي تيرآهن هاي اسكلت ساختمان 
هرچقد  ر هم خطرناك به نظر برسد   
و نفس را د  ر ســينه رهگذران كوچه 
و خيابان حبس كند   براي كساني كه 
روزي شان را از اين راه به د  ست مي آورند   كاري عاد  ي است. 
اين، حرفه اي است كه براي انجام آن بايد   خطرپذيري و د  قت و 
تجربه باهم آميخته شود   چرا كه نخستين اشتباه يك جوشكار 

اسكلت ساختمان شايد   آخرين اشتباه وي باشد  . 

د  ر ميان حرفه هاي مرتبط با ســاخت و ســاز، جوشــكاري 
اسكلت ســاختمان جزو كارهاي كم طرفد  ار است به نحوي 
كه اســكلتكاران وارد   به كار، كم تعد  اد   هســتند   و برعكس 
د  ست اند  ركاران اسكلت بتوني بين آنها رقابتي براي به د  ست 
آورد  ن كار وجود   ند  ارد  . علت روشــن است؛ اين كار نيازمند   
نيروي بد  ني، مهارت و مهم تر از همه جســارتي است كه هر 
كسي نمي تواند   به آن د  ســت يابد   و مخصوصا وقتي صحبت 
از كار د  ر ارتفاع بــالاي 30 متر به ميان مي آيد  ، بســياري از 
اســكلتكارهاي كم تجربه اصطلاحا كم مي آورند   و حاضر به 

قبول كار نمي شوند  . 

اسكلتكاري شغل محبوب مجرد  ها
 محمد   مهد  وي كه د  ر جوشكاري اسكلت سابقه 25 ساله د  ارد   
د  رباره ويژگي هاي اين حرفه به »كسب و كار« گفت: اسكلتكار 
خوب براي رســيد  ن به پختگي و مهارت بايد   حد  اقل 5 سال 
جوشكاري د  ر ارتفاع يك طبقه تا ســه طبقه را تجربه كند   تا 
بعد   از آن بتوان براي كار د  ر ارتفاع بالاتر هم به او اعتماد   كرد   
و كار را به د  ستش سپرد  . اسكلتكاران ماهر معمولا 25 تا 30 
ساله و مجرد   هستند   و بعد   از ازد  واج به سرعت از اين كار كنار 
مي كشند  . علت هم اين است كه فرد   متاهل نمي تواند   ريسك 
كار د  ر ارتفاع بــالا را قبول كند   و اگر خود  ش هم مشــكلي 
ند  اشته باشد   همسرش اجازه نمي د  هد   به اين كار اد  امه د  هد  .

 وي افزود  : خود   من با 48 سال ســن هنوز براي تست كرد  ن 
كار جوشكارانم به ارتفاع مي روم اما بعد   از چند   د  قيقه پايين 
مي آيم چون فكرم آنقد  ر د  رگير است كه د  ر همان چند   د  قيقه 
خطر سقوط را به خوبي حس مي كنم. طبيعتا جوشكاري كه 
براي من كار مي كند   هم از نيروي جواني برخورد  ار است هم 

د  رگيري هاي ذهني مرا ند  ارد  . بنابرايــن بهتر كار مي كند   و 
ريسك سقوطش هم خيلي كمتر است.

 
مقررات ايمني د  اريم اما رعايت نمي شود  

مقصود   محمود  ي آذر، اسكلتكار د  يگري است كه اين كار را د  ر 
شهرهاي مختلف ايران و همچنين د  ر كشور ژاپن انجام د  اد  ه 
است. وي كه د  ر حال حاضر يك كارگاه توليد   سازه هاي فلزي 
را مد  يريت مي كند   با بيان اينكه جوشكاري اسكلت د  ر ارتفاع 
كار بســيار خطرناك و د  قيقي اســت كه بايد   با رعايت كامل 
مقررات ايمني انجام شود   به »كسب و كار« گفت: با توجه به 
تجربه اي كه د  ر ژاپن به د  ست آورد  م مي گويم اسكلتكاران ما 

د  ر ايران به هيچ عنوان مقررات ايمني را رعايت نمي كنند  . 
د  ر ژاپن با اينكه اين كار را به د  ليل پرخطر بود  ن به كارگران 

خارجي مي سپرد  ند   د  رباره مقررات ايمني سخت گير بود  ند   
و حتي اگر تسمه ها و بند  هاي حفاظتي را وصل كرد  ه بود  يد   
اما كلاه ايمني موقع جوشكاري ســرتان نبود   مهند  س ناظر 
جلوی كار شــما را مي گرفت. د  ر ايران مقررات ايمني د  اريم 

اما رعايت نمي شود  . 
تســمه و بند   حفاظتي كه د  ر 99د  رصد   مواقع ند  اريم و كلاه 

ايمني هم يك وسيله زائد   محسوب مي شود  . 

د  ستمزد   اسكلتكاري زياد   نيست
جوشكاري اسكلت ساختمان با وجود   خطر زياد  ي كه د  ارد   و 
مهارتي كه مستلزم انجام آن است، د  ستمزد   مناسبي ند  ارد   و 
تصوري كه مرد  م د  رباره د  ستمزد  هاي كلان اسكلتكاران د  ارند   
اشتباه است. علي ناد  ري جوشــكار اسكلت كه 9 سال د  ر اين 

كار سابقه د  ارد   با بيان اين مطلب به »كسب وكار« بيان كرد  : 
د  ستمزد   اســكلتكار، روزمزد   محاسبه مي شود   و از روزي 60 
تا 80 هزارتومان به ازاي 8 ساعت كار است. البته جوشكاري 
د  ر برج ها كه ارتفاعشان 30 متر به بالا ست د  ستمزد   بيشتري 
د  ارد   اما تعد  اد   اين كارها زياد   نيست و بيشتر ساختمان ها 4 
يا 5 طبقه هســتند  . وي اد  امه د  اد  : البته پيمانكاري كه كل 
اسكلت ساختمان را كنترات مي كند   به ازاي هر كيلو آهن به 
كار رفته د  ر ســاختمان 500 تومان براي جوشكاري تيرآهن 
و 800 تومان براي جوشــكاري تير ورق د  ريافت مي كند   كه 
مبلغ قابل توجهي است اما به جوشكار اسكلت كه كار اصلي را 
انجام مي د  هد   د  ستمزد   متناسبي د  اد  ه نمي شود  . تشخيص 
مهارت اســكلتكاران با انجمــن صنفي می باشــد  كارگران 
اسكلت ســازي د  ائما د  ر معرض ســوانحي مثل برق زد  گي، 

د  يسك كمر و سقوط از ارتفاع قرار د  ارند  . مراد   حسين مراد  ي، 
رئيس انجمن صنفي جوشكاران و اسكلتكاران تهران با بيان 
اين مطلب اظهاركــرد  : اگر براي اســكلتكار حاد  ثه  اي پيش 
بيايد  ، كارفرما، مهند  س ناظر و پيمانكار آن را به بي احتياطي 
كارگر مربوط مي كنند   د  ر حالي كه اگر اسكلتكار بد  ون رعايت 
مقررات ايمني مشغول كار است طبق قانون مهند  س ناظر و 
پيمانكار بايد   از كار وي جلوگيري كنند  . وي افزود  : مشــكل 
د  يگر اسكلتكاران اين است كه بعضي از آنها تحت پوشش بيمه 
نيستند   چون روي كارت مهارت آنها كه توسط سازمان فني 
و حرفه اي صاد  ر شد  ه، د  رج شــد  ه است كه جوشكار عمومي 
هســتند  . به گفته اين مســئول صنفي بهتر است تشخيص 
مهارت اسكلتكاران را انجمن صنفي به عهد  ه بگيرد   تا مشكل 

بيمه اسكلتكاران حل شود  . 

 »كسب و كار« ازخطرات حرفه جوشكاري د  ر ارتفاع  گزارش می د  هد  

بند  بازي روی اسکلت 

با اينكــه ديــدن زنان پشــت 
فرمان اتوبــوس ديگر يك اتفاق 
غيرمنتظره نيست اما باز هم وقتي 
نرگس اسدپور از پله هاي اتوبوس 
تهران - خمين بالا مي آيد و روي 
صندلي راننده مي نشيند مسافران با كنجكاوي سرك مي كشند و 
در گوش هم نجوا مي كنند. تبديل ناباوري مسئولان تعاوني هاي 
مسافربري، رانندگان مرد و مسافران به باور و اعتماد، كار سختي 
بوده كه اين زن جوان با اعتماد به نفســي مثال زدني از پس آن 
برآمده است. در گفت وگويي كه با تنها زن راننده ترمينال جنوب 
داشتيم وي عنوان كرد: باور توانمند بودن را ابتدا در ذهن خود 

پرورش داده و بعد اين باور به ديگران گسترش يافته است. 

خانم اســدپور چند وقت است راننده اتوبوس بين 
شهري هستيد و چطور به اين حرفه وارد شديد؟

حدود 2 سال و نيم است كه به عنوان راننده اتوبوس بين شهري 
در تعاوني هاي مســافربري پايانه جنوب كار مي كنم. رانندگي 
ماشــين هاي ســنگين در خانواده ما زمينه ارثي دارد و خيلي 
از فاميل نزديك من از طرف مادري راننــده اتوبوس و كاميون 

هستند. 
البته پدر مــن فرهنگــي بود امــا مخالفتــي هم بــا راننده 
شدن من نداشت. راســتش من عشــق رانندگي به آن معني 
كه رايج اســت نبودم اما به رانندگي علاقه داشــتم و دوســت 
داشــتم رانندگي بــا انــواع خودروهــا را تجربه كنــم. اين 
 بــود كــه روي ايــن كار انــرژي و تمركــز گذاشــتم و آن را 

ياد گرفتم.
 

رانندگي اتوبوس بين شهري مسئوليت سنگيني 
است. تجربه و اعتماد به نفس انجام اين كار را چطور به 

دست آورديد؟
من قبل از اينكه راننده اتوبوس بين شــهري بشــوم 2 ســال 
راننده كاميونت هاي يخچال دار در يك شــركت توليد و پخش 
بســتني بودم. رانندگي با كاميونت به من كمــك كرد راندن 
وسايل نقليه نيمه ســنگين را تجربه كنم و در آن مسلط شوم. 
بعد از مدتي احســاس كردم تــوان رانندگي با وســايل نقليه 
 سنگين تر را هم دارم اين بود كه امتحان دادم و گواهينامه پايه 
يك گرفتم. در مرحله بعــد راننده اتوبوس هــاي BRTو بعد 
هم راننده اتوبوس يك شــركت خدمات توريســتي شدم و در 
مسير شــهرهاي مختلف رانندگي كردم. اين تجربيات كمكم 
 كــرد بتوانم مســئوليت رانندگي بــا اتوبوس بين شــهري را

 قبول كنم.
برخورد مردم و مسافران با شما چطور است، شما را   
به عنوان يك راننده قابل اعتماد مي پذيرند يا در چهره و 

رفتار آنها ناباوري و نگراني مي بينيد؟
مسافران اول كه سوار اتوبوس مي شوند با ديدن من پشت فرمان 
كمي جا مي خورند و بعضي ها با تعجب به هم نگاه مي كنند يا در 

گوش هم پچ پچ مي كنند. به نظرم اين برخورد طبيعي است چون 
من وارد قلمرو حرفه اي مردها شــده ام. فكر مي كنم چند دقيقه 
بيشتر طول نمي كشد كه كنجكاوي و اضطراب بعضي از مسافران 
جاي خود را به آرامش مي دهد. مردم تفاوت رانندگي بد و خوب را 
درك مي كنند و اين را در آرامش چهره هاي آنها هنگام رانندگي 
مي توانم بفهمم  چون رانندگی خوب زن و مرد ندارد. خارج از ايران 
اين حد ومرزها از بين رفته و حضــور زن ها در اين حرفه كاملا جا 
افتاده اما در كشور ما هنوز اين اتفاق نيفتاده است. البته وقتي مدتي 
در يك مسير كار كنيد مسافران آن مسير ديگر به ديدن شما عادت 
مي كنند و اينكه يك زن در اين مسير كار مي كند دهان به دهان به 
گوش مسافران آن مسير مي رسد و با ديدنتان واكنش غيرمعمول 
نشان نمي دهند. رفتار بعضي از همكاران مرد هم در ابتدا طوري بود 
كه نشان مي داد نسبت به توان و مهارت من ترديد دارند اما مدتي 

كه گذشت آنها هم مهارت مرا با چشم ديدند و باور كردند. تبديل 
ناباوري به باور و جلب اعتماد صاحبان مشاغل در عرصه هايي كه 
در انحصار مردها بوده براي ما زن هاي ايراني كار سختي نيست به 
شرط آنكه اول در ذهن مان اتفاقات مثبتي بيفتد و خودمان را باور 
كنيم. من اين موضوع را كه يك راننده كامل هستم ابتدا در ذهنم 
پرورش دادم و باور كــردم؛ در مرحله بعد با تمام وجود براي تحق 

اين باور تلاش كردم. 

تا امروز در چه مسيرهايي كار كرديد و كدام مسير 
سخت تر بوده است؟ 

تقريبا 2 سال در مسير تهران – شيراز كار كردم. طي كردن اين مسير 
11 ساعت طول مي كشد و جزو مسيرهاي طولاني كشور است. در 
حال حاضر هم 4 ماه است در مسير تهران– خمين كار مي كنم. اين 

مسير 4/5 ساعت طول مي كشد. از نظر سختي طبيعتا مسير شيراز 
سخت تر است اما رانندگي در مسير خمين هم ساده نيست و جزو 

مسيرهاي دشوار به حساب مي آيد. 

وضعيت جاده ها و اتوبوس ها را چطور مي بينيد؟
بعضــي از جاده هاي كشــور از نظر تعميــر و نگهــداري در وضعيت 
خوبي نيســت. بــراي مثــال در همين مســيري كه الان مشــغول 
 كارم از دليجــان تــا خميــن آســفالت جــاده خــراب اســت و 
دســت اندازهايي دارد كه هم رانندگي را مشكل مي كند، هم مسافران 
اذيت مي شوند و هم به اتوبوس خسارت مي خورد. اگر سازمان راهداري 
به وضع جاده ها بيشتر رســيدگي كند امنيت سفرها به مراتب بيشتر 
 مي شود. با اتوبوس ها مشكل خاصي ندارم و به نظرم كيفيت اتوبوس ها در 

حال حاضر مطلوب است. 

با اسكانيا هم رانندگي مي كنيد؟ 
من هم با ولوو و هم با اسكانيا رانندگي مي كنم و اتفاقا بيشتر با 

اسكانيا رانندگي مي كنم. 
حرف و حديث درباره ايمني اسكانيا از نظر من درست نيست و 
اين خودرو اگر به موقع سرويس شود و رسيدگي هاي معمول 
درباره تايرها و موتور و ســاير اجزا انجام شود مشكل خاصي 

نخواهد داشت. 

تصادف هم داشته ايد؟
به لطف خداوند از شــروع رانندگي تا امــروز حتي يك مورد 
تصادف هم نداشتم و اين افتخار فقط متعلق به من نيست بلكه 
اعتقاد دارم رانندگي ايمن من يك پشتوانه براي ورود زنان به 

حرفه رانندگي وسايل نقليه سنگين محسوب مي شود. 

گفت وگوي »كسب و كار« با راننده زن اتوبوس بين شهري پايانه جنوب

 رانندگی خوب ، زن و مرد ندارد 
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سبکزندگي

پيــري حكايتي اســت كــه دوري از 
آن اجتناب ناپذير اســت. انگار با پيري 
برمي گرديد به دوران كودكي، نيازمند و 
ناتوان، بايد مواظب بود كه زمين نخوريد، 
داروهايتان فراموش نشــود و غذاهايي 
بخوريد كه دندان هاي مصنوعي تاب و توان تحملش را داشته باشد. 
قديم ها وقتي مي خواستند در حق كسي دعاي خير كنند، مي گفتند 

پير شوي جوان، اما امروز اين آرزو هزينه هاي زيادي دارد.
وقتی كه  فرزندان به دليل مشغله زندگي مجبورند  والدين را به خانه 
سالمندان بسپارند يا براي نگهداري از آنها پرستار به منزل بياورند 
اما در ايران خانواده ها از موسسات نگهداري سالمندان بارها شكايت 
مي كنند، از سويي ديگر، پرستاراني كه براي نگهداري از سالمندان 
به منازل فرســتاده مي شوند از سختي شغل شــان حكايت هاي 
بي شــماري دارند. اين داستان شــغل بي مجوزي به نام »پرستار 

سالمند« است. 

 نگهداري از سالمند، يك ميليون و 800 هزار تومان!
ســه خواهر و دو برادر هســتند و همه ازدواج كرده اند، برادرها به 
خارج از كشــور رفته اند. حالا پدر و مادر تنهــا مانده اند. دختران 
نگران پدري كه ســال ها كار كرده و حالا ديگــر نمي تواند حتي 
خوابش را كنترل كند و شب تا صبح بيدار است. لگنش شكسته 
و نيازمند كسي براي مراقبت اســت. سال هاست تجربه گرفتن 
پرستار از موسسات نگهداري از ســالمند را دارند. درباره شرايط 
آخرين پرســتاري را كه براي نگهداري از پــدرش به منزل آورده 
است به »كســب و كار« مي گويد: »ماهيانه مبلغ يك ميليون و 
800 هزار تومان براي پرستاري شــبانه روزي از پدرم مي پردازيم 
 البته خــرج خــورد و خوراكش هم بــا ماســت و در طول هفته 

24 ســاعت مرخصي دارد.« او درباره شرايط پرستارهايي 
كه تا به حال بــراي نگهــداري از پدر ســالمند خود 

آورده انــد، مي گويــد: »بزرگ ترين مشــكل 
 اين اســت كه برعكــس تمام كشــورها، 

هيچ كدام از اين پرســتارها آموزش هاي 
پزشكي يا كمك هاي اوليه را نديده اند. 
بايد در نظر گرفت كه ســالمند به علت 
كهولت سن دچار بيماري هاي مختلفي 
است و حداقل يك پرستار بايد نحوه سرم و 
آمپول زدن را بلد باشد، ولي اينها خودشان 

به طور تجربي اين كارها را آمــوزش مي بينند. نكته بعدي ارتباط 
با سالمند از لحاظ رواني اســت. بايد بلد بود با سالمند به گونه اي 
رفتار كــرد كه قرص هايــش را بخورد، حرف گــوش كند، چون 
در پيري مثل بچه ها لجباز مي شــوند، اما پرســتارها مخصوصا 
 پرستار مرد، اصلا نحوه برخورد با سالمند را بلد نيستند.« زهرا. م، 
تعريف مي كند كه پرســتار قبلي پدرش مرد بود و تا صبح فقط 
ســيگار مي كشــيده و موقعي كه پــدرش نمي خوابيــده با داد 
 و فرياد تا مرحله درگير شــدن بــا وي پيش مي رفته اســت. «

نگهداري از ســالمند علاوه بر هزينه هاي كلان، مخاطرات زيادي 
به همراه دارد. مواردي از قبيل ســرقت هاي مكرر وســايل خانه، 
بي توجهي نســبت به خواسته هاي سالمند، اســتفاده از كلمات 
زشت و ناپســند در حين انجام كار، مرگ سالمند در اثر خوراندن 
داروي نابجا توسط پرســتار نيز به عنوان حوادثي است كه در اين 
شغل وجود دارد. زهرا درباره ســرقت از منزل در زمان نگهداري 
از پدرش مي گويد: »در طي اين مدت كه پرســتار براي نگهداري 
از پدرم به منزل آورده ايم از نبود ما در خانه سوءاســتفاده شــد و 
چون به پدرم داروي آرامبخش مي دادند و خواب بوده، بارها مبالغ 
ميليوني از ما سرقت كرده اند، اما هيچ وقت نتوانستيم ثابت كنيم 
كه كار پرستار بوده اســت. حتي وقتي به موسسه اي كه پرستار را 
فرستاده بود شكايت كرديم، گفتند: ما در قرارداد اعلام كرده ايم كه 
 نبايد طلا و مبالغ نقدي را در دسترس پرستار قرار دهيد! شما هم 

امضا كرده ايد.«

پرستار سالمندان، بيمه ندارند!
نيازمندي روزنامه ها را كه ورق بزنيد در بخش استخدام آن پر است 
از آگهي هايي كه نيازمند فردي براي نگهداري ازسالمند هستند. 
گروهي از اين شــركت ها صرفا شناسنامه، گروهي 
ضامن معتبر همراه شناسنامه و سفته و گروهي فقط 
كارت ملي مي خواستند، علاوه بر اين، گروهي از اين 
شركت ها رضايت نامه همســر را نيز در صورت 
متاهل بودن طلب مي كردند و گروهي ديگر 
معتقد بودند نيازي به آن نيست، اما هيچ يك 
 از اين شــركت ها تقاضاي ارائــه گواهي 
عدم سوء پيشينه نكردند، آنها حتي درباره 
تخصص بــراي نگهداري از ســالمندان 
نپرســيدند و مي گفتنــد بســتگي بــه 
 خانواده هايــي دارد كه به آنجــا مي رويد ،

 اگر توانايي لازم براي ارائه خدمات را داشتيد كفايت مي كند. يكي از 
اين موسسات هزينه نگهداري از سالمند را به طور شبانه روزي، يك 
ميليون و 400 هزار تومان بيان مي كند و تاكيد مي كند كه پرستارها 
را بيمه نمي كنيم. همچنين بايد هر 6 ماه مبلغ يك ميليون و 400 
هزار تومان به عنوان فرانشيز به موسسه بپردازيد. در ضمن اگر براي 
نگهداري از سالمند مرد، پرســتار زن بخواهيد اين مبلغ گران تر 
مي شود، چون خانم ها به ســختي براي نگهداري از مرد سالمند 
مي روند. پرستار سالمندان در هفته 24 ساعت مرخصي دارند و تمام 
روزهايي كه تعطيل رسمي است سركار نمي آيند ولی اگر بمانند بايد 
براي يك روز مبلغ 60هزار تومان به طور جداگانه به آنها پرداخت كرد. 
منشي اين موسسه نگهداري از سالمندی كه در شمال شهر واقع شده 

تاكيد مي كند، ما مسئول سرقت از منزل نيستيم و بايد نقدينگي و 
طلا را از دسترس پرستار  برداريد. 

 نگهداري از سالمند سخت است
»نگهداري از سالمند، خيلي سخت است. «اين را ليلا مي گويد. 27 
سال سن دارد و چند سالي است كه اين شغل را انتخاب كرده است. 
به »كسب و كار« مي گويد: »از نگاه بيرون اين شغل حقوق بالايي 
دارد، مخصوصا اگر به طور شبانه روزي كار كنيد ولي مشقاتي دارد 
كه قابل گفتن نيست. در حال حاضر من از يك پيرمرد نگهداري 
مي كنم. حقوقم ماهيانه يك ميليون و 400 هزار تومان است، ولي 
موسسه با خانواده سالمند طي كرده اســت، حقوقم را به حساب 

موسسه واريز كنند تا آنها به حســابم بريزند، الان دو هفته از اول 
ماه مي گذرد و هنوز حقوقي به مــن نداده اند. حالا بماند كه بيمه 
هم نيستم و شناسنامه ام را هم گرو گرفته اند.« ليلا از سختي هاي 
شغلش مي گويد: »در جاي قبلي كه از يك زن و مرد پير نگهداري 
مي كردم، مرد، نظر بد به من داشت و زن من را با كتك از خانه بيرون 
كرد، حق و حقوقم را هم ندادند در صورتي كه من مشكلي نداشتم 
ولي نه بهزيستي نه وزارت بهداشــت و نه وزارت كار از ما حمايت 
نمي كند. چون بيمه  نيستيم  و بســياري از اين موسسه ها مجوز 
هم ندارند. در مجموع شغل سختي اســت، من خودم هيچ وقت 
 براي مادرم پرســتار نمي گيــرم، چون هيچ كــس محبت فرزند 

را ندارد.«

»كسبوكار«ازشرايطپرستاریسالمندانگزارشميدهد

چراغیکمسوبرایشبهایپیری

شايد تصور شما از موزه مكاني باشد كه 
يكسري اشــياي قديمي و ارزشمند را 
نگهداري و براي نمايش در معرض ديد 
بازديدكنندگان قرار مي دهد. شايد در 
سال هاي ابتدايي شكل گيري، موزه ها، 
هدفي جز اين نداشتند اما امروزه موزه ها علاوه بر اينكه وظيفه به 
نمايش گذاشتن و همچنين نگهداري و مرمت آثار قديمي را دارند 
وظايف ديگري همچون انجام فعاليت هاي فرهنگي، تربيت نيروي 
كارآمد و استفاده از كارشــناس هاي متخصص، نشر آثار، نمايش، 
پويا سازي و ايجاد شبكه هاي ارتباطي و اجتماعي در دنياي مجازي 
و... را نيز برعهده دارند كه البته انجام تمام اين كارها نيازمند صرف 
هزينه و زمان كافي است؛ اما به گفته رضا دبيري نژاد، رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك تعداد موزه هايي كه در كشور به صورت امروزي 
عمل مي كنند به تعداد انگشتان دست هم نمي رسد و حتي تعداد 
موزه هايي كه درآمدزايي دارند نيز از انگشتان دست كمتر است و 
بيشتر موزه هايي كه داريم شبه موزه هستند تا موزه واقعي. او می 
گويد:»تمام موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند و از طرف ديگر تصور 
همگان بر اين است كه دولت بايد براي ساخت و نگهداري موزه هزينه 
كند و از اين رو نگاهشان به وجه كاركردي موزه متفاوت است.« موزه 
از زماني در ايران شكل گرفت كه ناصرالدين شاه طي سفرهايش به 
فرنگ با آن شد و احساس كرد نشانه هاي تمدن در آن وجود دارد به 
همين دليل پس از بازگشت از سفر موزه اي را در كاخ خود به وجود 
آورد به نام موزه همايوني يا ناصري. دبيري نژاد در توضيح ساخت 
نخستين موزه ها در كشور مي گويد: »ساخت نخستين موزه نشان 
مي دهد كه براي مردم ساخته نشده بود. حتي موزه معارف و ايران 
باستان حكومتي ساخته شــدند و در واقع شكل گيري نخستين 
موزه ها اين تصور را در مــردم ايجاد كرد كه هزينه موزه ها بر عهده 
حكومت اســت. در دوره پهلوي هم موزه ها با اين رويكرد ساخته 
شدند.« او ادامه مي دهد: »اما بعدها تصميم گرفته شد كه موزه ها 
براي مردم ساخته شوند. موزه هاي بعدي نيز به تبعيت از حفاري هاي 
باستان شناسي مثل موزه شوش، هفت تپه، آذربايجان و... كه همه 
آنها متاثر از انجمن آثار ملي هستند با چنين تفكري راه اندازی شدند. 
چون اين آثار مهم هستند و بايد حفظ شوند انتظارمي رفت دولت 
براي آنها هزينه كند. در سال هاي 1340-1330 تحولي در كل دنيا 
شكل گرفت و موزه هايي مانند مردم شناسي طبيعي و هنري و... 
تاسيس شدند. به همين منظور در دوره بعد موزه هايي ساخته شدند 
كه براي مردم بودند و نقش بازديدي و گردشگري داشتند مثل موزه 
فرش، آبگينه، رضا عباسي، هنرهاي معاصر و... اما همچنان ته مايه 
همان رويكرد حاكميتي دولتي وجود داشت و باز انتظار نمی رفت 

كه موزه ها خرج خودشان را دربياورند.«

 گل هاي هلندي در كاخ نياوران
رئيس اداره كتابخانه و موزه ملي ملك با بيان اينكه تحول بعدي در 
موزه ها زماني به وجود آمد كه كاخ ها تبديل به كاخ موزه شدند، گفت: 
»تبديل شدن كاخ ها به كاخ موزه نوعی تحول است كه سرمايه ها 
و ثروت هاي شخصي و ســلطنتي به ثروت هاي ملي تبديل شوند. 
نخستين فرماني كه سال 1357 شوراي انقلاب تصويب كرد اين 

بود كه كاخ هاي نياوران و سعدآباد در اختيار وزارت فرهنگ و علوم 
قرار گيرند تا تبديل به موزه شــوند و حتي آثارشان نيز رتبه بندي 
شدند. در همينجا بحران شكل مي گيرد. كاخي كه تا قبل از اين با 
بودجه سلطنتي نگهداري مي شد مانند كاخ نياوران، تا قبل از انقلاب 
 گل های لاله اش از هلند وارد مي شدند. علاوه بر آن براي نگهداري 
فضاي سبز نيز نزديك به 200 خدمتكار و باغبان در آنجا مشغول به 
كار بودند. ساختمان آنجا براي حدود 5 نفر و 20 مستخدم ساخته 
شده بود و حالا بعد از انقلاب يك مرتبه درب كاخ صاحبقرانيه با 150 
ســال قدمت را باز مي كنيم و توقع داريم در روز 2هزار نفر وارد آن 
شوند. اينجاست كه سقف حوضخانه صاحبقرانيه ترك برمي دارد.« 
او در ادامه توضيح مي دهد: »سازمان ميراث فرهنگي كه 150 موزه 
دارد قطعا نمي تواند بودجه اختصاصي آنچناني براي كاخ ســعد 
آباد و نياوران بگذارد. نياوراني كه 11 هكتار است و سعدآبادي كه 
110 هكتار زمين را به خود اختصاص داده و چيزي در حدود يك 
ناحيه شهري با 18 موزه در دل خود جا داده است نياز به يك بودجه 

منطقه اي دارد.«

موزه بايد يك شبكه اقتصادي به وجود آورد
رضا دبيري نژاد با اشاره به اينكه يك موزه چطور مي تواند درآمدزا 

باشد اضافه مي كند: »آيا همه موزه ها بايد درآمدزا باشد؟ موزه اي 
كه وجه دانشــگاهي پژوهشي، آموزشــي دارد هم به اندازه تخت 
جمشيد و سعدآباد درآمدزاست؟ برفرض بليت كاخ موزه سعدآباد 
5 هزار تومان باشد. در سال حداقل هزينه جاري اش حدود 2ميليارد 
تومان مي شــود كه براي تامين درآمدش نياز به فروش 400 هزار 
بليت دارد. آيا پيش بيني نيرو براي اين ميزان بازديد كننده شده؟ 
آيا كاخ كشش اين ميزان جمعيت در ســال را دارد؟« او مي گويد: 
» قرار نيست درآمد همه موزه ها به خودشان برسد بلكه قرار است 
بستر توسعه گردشگري نيز باشند. كاخي كه تبديل به كاخ موزه 
شده علاوه بر اينكه بازديد كننده دارد بايد خدماتي مثل برگزاري 
كنسرت، رســتوران، كافه، كتاب، مراكز آموزشي و... را نيز داشته 
باشــد. در اين زمان است كه ميزان اشــتغالزايي را نيز بالا مي برد 
و خود به خود يك شــبكه اقتصادي به وجود مــي آورد كه علاوه 
بردرآمدزايي موزه براي منطقه نيز سودآوراست.« رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك گفت: »براي گسترش فعاليت هاي موزه و تبديل 
آن به يك نهاد پويا و ســيال نياز به برنامه ريزي و هزينه و تعيين 
بودجه است. چطور انتظار مي رود يك موزه با ساختار تشكيلاتي 
مربوط به 50-40 ســال پيش تغيير نكند اما تمام اتفاقات جديد 
در آن رخ بدهد. تعبير من از موزه مانند يك انســان است. توقع ما 

از يك انسان سالم تنها جسم آن اســت؟ يك انسان سالم آيا نياز 
به روح و فكر سالم نيست؟ بخشي از هزينه هاي موزه نيز كالبدي 
اســت يك بخش از آن هم هزينه هايي اســت كه به آنها صورت 
 فرهنگي مي دهد كه اين نيازمند هزينه هاي تشكيلاتي و برنامه هاي 

جانبي است.«

موزه يا شبه موزه؟
دبيري نژاد درباره وظايف امروزي موزه هــا گفت: »طبق تعريف 
شوراي بين المللي، موزه ها چند كاركرد مشخص دارند: گردآوري، 
نگهداري، ارتباط، معرفي، آموزش و پژوهش. بايد براي همه اينها 
هزينه فرض كرد. چند موزه در اين مملكت وجود دارد كه همچنان 
كار گردآوري انجام مي دهد؟ در ايران بيشتر از اينكه با موزه روبه رو 
باشيم با شبه موزه طرف هستيم. موجودات ناقص الخلقه اي كه روي 
آن نام انســان كامل مي گذاريم. براي هر كدام از كارهايي كه موزه 
را پويا مي كند پيش بيني بودجه، ســاختار و امكانات نشده است. 
از اين جهت موزه ها روي خط صفر هم نيســتند. حداقل امكانات 
و برنامه ها براي توسعه و درآمد كســب و كار هم در آنها نيست. ما 
بايد هزينه هاي اوليه را انجام دهيم تا موزه ها را به خط صفر برسانيم 
سپس نيروي انســاني كارآمد تزريق شــود و بعد پويايي براي آن 

ايجاد كنيم.«دبيري نژاد در  پايان با ارائــه راهكار مي گويد: »بايد 
از يكسري موزه ها توقع برگشت هزينه ها را داشته باشيم نه همه 
آنها. يكسري موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند مثلا موزه هايي كه 
ملي اند و هزينه هايشــان بيش از درآمدشان است كه در تمام دنيا 
نيز همينطور است؛ اما موزه هايي كه مي توانند درآمدزا باشند بايد 
آنها را شناسايي و رتبه بندي كنند در اين صورت با ارائه فضا به آنها 
براي ارائه خدمات هر موزه مي تواند يك پلان اقتصادي داشته باشد. 
چند ســال پيش برنامه اي به نام طرح محتوا شكل گرفت كه قرار 
بود چشــم انداز موزه، امكان سنجي، ساختار تشكيلاتي، نيازهاي 
بعد و درآمدزايي آن را نيز مشخص كنند. متاسفانه اين طرح هاي 
محتوايي چون توســط متخصصان نوشته نشــد و از مشاورهاي 
اقتصادي مشورت گرفته نشد به نتيجه مطلوب نرسيد. اگر موزه ها 
قرار اســت مانند انباري باشــند چرا موزه جديد ساخته شود؟ در 
همان موزه هاي قديمي آثار تزريق شــود. هميــن موزه هايي كه 
داريم ســامان دهي شوند و بعد برســيم به موزه هاي جديد. براي 
برنامه ريزي ســاخت يك موزه بايد به 100 سال بعد از آن هم فكر 
شود. شايد تعداد موزه هايي كه شكل موزه هستند به انگشتان دست 
 هم نرسند و موزه هايي كه به لحاظ چرخه اقتصادي كار مي كنند 

بسياركم هستند. « 

گزارش»كسبوكار«ازوضعیتدرآمدزايیموزهها

گنجینههاییکهارزشآفرینیندارند
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استان ها

احداث پالایشگاه جدید  برای تولید بنزین آغاز شد
پاسخ به یک شبهه عمرانی علیه 

قرارگاه خاتم
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( گفت: 
به کوری چشم دشمنان و به دلیل افرایش میزان 
مصرف، در حال احداث پالایشگاه جدیدی هستیم 

که امیدواریم آن را نیز تکمیل کنیم.
بهگزارش خبرگــزاری تســنیم از تبریز، آئین 
افتتاح نمایشگاه دستاوردهای قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء)ص( با حضور رئیس دانشگاه تبریز، 
معاون پژوهش و فناوری دانشگاه تبریز و فرمانده 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( در پردیس علم 

و فناوری دانشگاه تبریز برگزار شد.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( در این 
مراسم گفت: همانطور که در زمان جنگ تحمیلی 
در مقابل دشمنی که از سوی کشورهای اروپایی و 
آمریکا به لحاظ امکانات و تجهیزات مسلح شده 
بود ایستادیم، امروز نیز قرارگاه با فعالیت های خود 

همه ی شرکت های خارجی را متحیر کرده است.
سردار سرتیپ پاســدار عبدالرضا عابد، وحدت و 
انسجام بین نیروهای مسلح و  بسیج را رمز موفقیت 
کشور در جنگ تحمیلی عنوان و خاطرنشان کرد: 
شجره ی طیبه ی بسیج به فرمان امام خمینی)ره( 
تشکیل شد و بسیجیان در عملیات های مختلف 
توان جمهوری اســامی ایران را نشــان دادند و  

دانشجویان و دانش آموزان به صحنه آمدند.
وی در ادامه ضمن گرامیداشت یاد و نام شهیدان 
باکری، کاظمی و ســلیمانی خاطرنشان کرد: در 
جنگ تحمیلی هرجا که صحبت از لشگر سرافراز 
عاشورا به میان می آمد، دشمن حساب ویژه ای بر 
روی آن عملیات باز می کرد و شــهیدان باکری و 
کاظمی همواره نقش مهمی در طراحی عملیات ها 
داشتند و اگر امروز شــاهد امنیت ایران اسامی 
هستیم، به پاس جانفشانی های سردار دل ها حاج 

قاسم سلیمانی است.
سردار عابد با اشاره به حوادث غزه نیز گفت: اکنون 
به برکت خون و نفس ســردار سلیمانی، امکانات 
نظامی ارتش اسرائیل در مقابل رزمندگان اسام با 

خاک یکسان شده است.
وی با تاکید بر ضرورت انتقال تفکر »ما می توانیم« 
به نسل های آینده، خاطرنشان کرد: تمامی پست ها 
و سمت ها رفتنی هستند و آنچه که باقی می ماند، 
کار سردار دل ها است که همه ی دنیا را بیدار کرد 
و تا آخرین روز عمر خویش حتی یک لحظه هم 
ننشست و قدرت نمایی این شهید بزرگوار موجب 
شده است هرجا نام ایران اسامی بیاید، تن دشمن 

بلرزد.
وی در ارتباط با شیطنت های کشورهای خارجی 
در پروژه های مهم از جمله پالایشــگاه ستاره ی 
خلیج فارس و پارس جنوبی اظهار کرد: متأسفانه 
شــرکت های خارجی پروژه  پالایشگاه ستاره ی 
خلیج فارس را نیمه تمام رها کردند و این قرارگاه 
خاتم الانبیاء )ص( بود که پــروژه را تکمیل کرد 
و اکنــون  روزانه 45 میلیون لیتــر بنزین در این 

پالایشگاه تولید می شود.
ســردار عابد ادامه داد: اکنون به کوری چشــم 
دشمنان و به دلیل افرایش میزان مصرف، در حال 
احداث پالایشگاه جدیدی هستیم که امیدواریم آن 

را نیز تکمیل کنیم.

طی ۹ ماهه سال 1402 محقق شد
 رشد ۴۸ درصدی صادرات از 

گمرکات  مازندران
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی حوزه 
 نظارت  گمرکات  مازندران، امیر جمشیدی گفت: 
طی این مدت ارزش صادرات انواع کالا از گمرکات  
مازندران بالغ بر ۲۳۷ میلیــون و ۶۸۶ هزار دلار 
بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱5 درصد 

افزایش را نشان می دهد.
ناظر گمرکات  مازندران و مدیرکل گمرک  نوشهر 
با اشاره به  صادرات قطعی کالا از گمرکات امیرآباد، 
نوشهر، ساری، فریدونکنار و آمل بیان کرد: پنج قلم 
عمده کالاهای صادراتی شامل فرآورده های لبنی 
با ۹۰ میلیون دلار، ســیمان با ۳۰ میلیون دلار، 
مواد پاســتیکی با ۲5 میلیون دلار، مرکبات با 
۱۷ میلیون دلار و فرآورده های خوراکی گوناگون 
با ۱۲ میلیون دلار بوده اند که ســهم ارزشی ۷4 
 درصــدی از کل صــادرات گمــرکات مازندران

 را داشته اند.
وی همچنین مقاصد عمــده کالاهای صادراتی 
گمرکات  مازندران در این مدت را به 4۷ کشــور 
اعام و اظهار کرد: به ترتیب عراق با ۱۱۰ میلیون 
دلار، روسیه با 5۷ میلیون دلار، ترکمنستان با ۱۱ 
میلیون دلار، قزاقستان با ۱۰میلیون دلار و امارات 
با هفت میلیون دلار پنج کشور عمده طرف مبادله 

تجاری گمرکات  مازندران بوده اند.

خبر

 ایام- سرپرســت جهاد 
کشــاورزی ایــام گفت: 
ســطح زیــر کشــت گل 
نرگس در اســتان پانصد 
هکتار است که پیش بینی 
می شود امســال ۱55 میلیون شاخه گل از نرگس 

زار های استان برداشت شود.
حشمت عزیزان اظهار داشــت: زمان برداشت گل 
نرگس از نرگس زار های اســتان، حدود ۲ هزار نفر 
در این عرصه مشــغول فعالیت هستند. وی افزود: 
گل نرگس در استان به دو صورت دیم و آبی پرورش 
داده می شود که برداشــت آن از مزارع آبی از نیمه 

دوم آذرماه آغاز و تاواخر دی ماه ادامه دارد.
سرپرست جهادکشــاورزی ایام عنوان کرد: نیاز 
آبی کم، برداشت آســان، نیاز بازار و کارخانه های 

فرآوری به فرآورده های این گل، توجیه اقتصادی و 
درآمدزایی برای بهره برداران از مزایای گل نرگس 
اســت. عزیزان بیان داشت: ســطح زیر کشت گل 
نرگس در استان پانصد هکتار است که پیش بینی 
می شود امســال ۱55 میلیون شاخه گل از نرگس 

زار های استان برداشت شود.
وی یادآور شــد: گل نرگس در استان به دو صورت 
دیم و آبی پرورش داده می شــود که برداشت آن از 
مزارع آبی از نیمه دوم آذرماه آغاز و تاواخر دی ماه 

ادامه دارد.
سرپرست جهادکشاورزی ایام گفت: نیاز آبی کم، 
برداشت آسان، نیاز بازار و کارخانه های فرآوری به 
فرآورده های این گل، توجیه اقتصادی و درآمدزایی 

برای بهره برداران از مزایای گل نرگس است.
وی بیان داشت: شهرستان های دره شهر، آبدانان و 
دهلران عمده ترین تولید کننده این گل اقتصادی 

در استان هستند.

سرپرست جهادکشاورزی ایلام خبر داد؛

پیش بینی برداشت ۱۵۵ میلیون شاخه گل از نرگس زار های ایلام

طی نه ماهه سال جاری ؛ 
12 میلیون لیتر نفت سفید توسط 
7۸ باب نماینده فروش در سطح 

گیلان توزیع شد
طی نه ماه ســال جاری ) ابتــدای فروردین 
لغایت پایــان آذر مــاه ( ۱۲ میلیــون و 4۲ 
هزار لیتر نفت ســفید در گیــان به مصارف 
 خانوار ) عــادی و صعــب العبور ( رســیده

 است .
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت ملی 
پخش فــرآورده های نفتــی منطقه گیان 
: مجتبی شــکوری ،  مدیر منطقــه با اعام 
 خبر فوق افــزود : »  ۱۲ میلیــون و 4۲ هزار  
لیتر نفت ســفید برای ۷۸  باب فروشندگی 
اســتان ارســال شــده که از این مقــدار ۹ 
میلیون و ۷5 هــزار و ۷۰۰ لیتــر به مصرف 
خانــوار مناطق عــادی و دو میلیــون ۹۶۷ 
 هزار لیتر برای مناطق  صعــب العبور توزیع 

شد . «
مدیر منطقه همچنین افزود : » از ابتدای سال 
تاکنون ۷ فقره کالابــرگ ۲۱۰ لیتری برای 
خانوارهای عادی ،  هشت فقره کالابرگ ۲۱۰ 
لیتری برای خانوارهای صعب العبور و سه فقره 
کالابرگ ۲۱۰ لیتری برای ســکونت فصلی 

اعام گردید  . «
مدیر منطقه گیان همچنیــن از تخصیص 
سهمیه نفت ســفید دی ماه برای خانوارهای 
مناطق فاقد گاز طبیعی و سخت گذر استان 
خبــر داده و افــزود : » ایــن ســهمیه برای 
خانوارهای یک تا هفت نفره  مناطق عادی و 
صعب العبور به میزان  ۲۱۰ لیتر و همچنین 
برای خانوارهای ســکونت فصلی برای فصل 
زمســتان نیز ۲۱۰ لیتر ســهمیه تخصیص 
یافته است که برای سرپرســت هر خانوار در 
کارت های الکترونیکی بانکی ایشــان شــارژ 

شد . «

ملارد شهری رو به توسعه و آبادانی؛
ادامــه ی عملیــات تخریــب، 
خاکبرداری و تسطیح رفیوژ میانی 

بلوار رسول اکرم )ص(
مهندس زرگــر خبر داد: عملیــات تخریب، 
خاکبرداری و تسطیح رفیوژ میانی بلوار رسول 
اکرم )ص( از ســوی شــهرداری مارد ادامه 

یافت.
مارد-زهرا قره باغی-بشــارت نــو: معاون 
امــور زیربنایی و ترافیکی شــهرداری مارد 
اظهار کــرد: با تاکیــد و دســتور مهندس 
بهمنی شــهردارمارد، فعالیت های عمرانی 
متعددی در راستای بهبود و ارتقای شاخص 
های زیست شــهری و ارائه خدمات شایسته 
 بــه شــهروندان در ســطح شــهر در حال

 انجام است.
مهندس زرگر در ادامــه اضافه کرد: برهمین 
اســاس و در راســتای رفــاه شــهروندان 
گرامــی، ادامــه ی عملیــات تخریــب، 
خاکبرداری و تســطیح رفیوژ میانــی بلوار 
رســول اکرم )ص( که یکــی از پرترددترین 
 بلوارهــای ســطح شــهر اســت، اجرایــی 

شد.

اخبار

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان بوشهر با 
بیان اینکه این اســتان در عرصه تجارت دریایی و 
صادرات محصولات نقش مهمی دارد گفت: در ۸ ماه 
امسال ۲۰ درصد صادرات غیرنفتی کشور از استان 

بوشهر انجام شده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم از بوشــهر، مهدی 
صفوی صبح امروز در جلسه کارگروه صنعت، معدن 
و تجارت پدافند غیرعامل اســتان بوشــهر با بیان 
اینکه این استان به دلیل موقعیت جغرافیایی خاص 
دارای طرح های مهم صنعتی و صنایع انرژی بر و از 
نقاط حساس و حیاتی کشــور است اظهار داشت: 
مناطق حیاتی و مهم استان بوشهر به خاطر ذخایر 

زیر زمینی و زیستگاه مهم دریایی از جایگاه مهمی 
برخوردار است. وی یکی دیگر از ظرفیت های استان 
بوشهر را تجارت دریایی دانست و بیان کرد: استان 
بوشهر در جوار خلیج فارس و داشتن اسکله، بنادر 
و گمرکات متعدد جایگاه مهمی در عرصه تخلیه و 
بارگیری کالا دارد به گونه ای که در ۸ ماه امســال 
۲۰ درصد صادرات غیرنفتی کشور از استان بوشهر 
انجام شده و جایگاه نخست صادرات غیرنفتی کشور 

به خود اختصاص داده است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان بوشهر با 
اشــاره به صنعت دریایی در این استان خاطرنشان 
کرد: صنایع دریایــی بزرگ مانند صدرا و شــهید 

محاتی و ۲4 واحد تولید سازه های دریایی در استان 
بوشهر فعال است و نقش مهمی در تولید و اشتغال 
این حوزه دارد. صفوی با اشاره به استقرار تنها نیروگاه 
اتمی و هسته ای کشور در بوشهر تصریح کرد: عاوه 
بر این ۲ نیروگاه اتمی دیگر در حال ساخت است که 
نقش مهمی در تولید برق هسته ای دارد. وی وجود 
خطوط مهم انتقال گاز کشور در استان بوشهر را مورد 
اشــاره قرار داد و اضافه کرد: استان بوشهر در تولید 
گاز مصرفی کشور از جایگاه مهم و ویژه ای برخوردار 
است. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر 
تولید آبزیان پرورشــی و وجود شهرک ها و مناطق 
ویژه اقتصادی را از دیگر ظرفیت های استان برشمرد 

و گفت: در این استان ۶5۰ واحد صنعتی و تولیدی 
فعال اســت و ۳ کارخانه بزرگ تولید سیمان ایجاد 
شده که بخشی از آن صادر می شود. صفوی به تجارت 
دریایی ته لنجی پرداخت و با اشاره به فعالیت ۲ هزار 
شناور در این زمینه خاطرنشان کرد: در عرصه تولید 
مواد معدنی غیرفلزی این استان از ظرفیت بالایی 

برخوردار است.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه استان کرمان باید درخصوص 
نوسازی بافت های فرسوده پیش قراول باشد، گفت: با توجه به برنامه ریزی، 
دوران طایی نوسازی بافت های فرسوده در برنامه هفتم توسعه در پیش 
خواهد بود. محمد آئینی شامگاه پنجم دی ماه در جلسه ستاد بازآفرینی 
شهری استان کرمان در بم اظهار کرد: بم به عنوان دبیرخانه جایزه ملی 

بم از امروز آغاز به کار کرد.
وی افزود: طی یک سال گذشــته بیش از ۸۰ هزار واحد مسکونی وارد 

چرخه نوسازی شده و قریب به ۲5 هزار سقف لرزان کم شده است.
آئینی با بیان این مطلب که عاوه بر شهرستان بم، استان کرمان هم باید 
در خصوص نوسازی بافت های فرسوده پیش قراول باشد، افزود: سهم 
استان طی چهار سال ساخت حدود ۲4 هزار واحد است که تاکنون حدود 

5۰۰۰ واحد آن محقق شده و با جلسه ای که امروز برگزار شد، این جریان 
شتاب بیشتری می گیرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر برگزاری جلسات ستاد بازآفرینی 
استان به صورت منظم، افزود: ساخت بناهای پایدار، استفاده از بسته های 
تشویقی و محرومیت زدایی از محات نیز مورد تاکید ماست و در این 

زمینه ظرفیت قانونی خوبی وجود دارد.
وی با اشــاره به اینکه تصمیمات خوبی برای استان و شهر بم در حوزه 
نوسازی گرفته شده، عنوان کرد: در بحث اعتبارات بازآفرینی شهری، از 
ظرفیت مردمی استفاده می شود و دولت به دنبال برطرف کردن موانع 
و تسهیلگری است، به عنوان مثال مردم می توانند پروانه را با تخفیف 5۰ 
درصد به صورت سه ماهه دریافت کنند. همچنین تسهیات بانکی ارزان 

قیمت در اختیار مردم قرار می گیرد و از طرف دیگر تسهیات بانکی که در 
نهضت ملی استفاده می شود، برای طرح بازآفرینی نیز قابل استفاده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: صاحبان خانه های بافت فرسوده 
می توانند خانه خود را با یک واحد نوساز یا یک قطعه زمین تهاتر کنند 
و تا 4۰ درصد نیز تخفیف بگیرند لذا پیش بینی می شود دوران طایی 

نوسازی بافت های فرسوده در برنامه هفتم توسعه را شاهد باشیم.
به گزارش ایسنا، محمدمهدی فداکار استاندار کرمان نیز در این جلسه با 
اشاره به اینکه در خصوص بازآفرینی شهری با شهرداران جلسه ای برگزار 
و در این زمینه توجیهات لازم انجام شده، افزود: در همین راستا بسته های 
تشویقی برای شهرهای مختلف استان، بومی سازی خواهد شد و توسط 

گروه های مختلف مردمی در محات اطاع رسانی می شود.

وی با اشاره به مصوبات انجام شده در خصوص برخی شهرهای استان و 
طرح های مطرح شده در این زمینه، گفت: برخی پروژه ها که نیمه تمام 

مانده، مقرر شد اعتبارات لازم تزریق و به اتمام برسند.

۲۰ درصد صادرات غیرنفتی ایران از  بوشهر انجام شد

News kasbokar@gmail.com

ایام- مدیــرکل زنــدان های ایام از شــرکت 
5۷ درصــد از زندانیــان اســتان در دوره هــای 

مهارت آموزی از ابتدای ســال جــاری تا کنون 
خبر داد.

جمشید اســکندری در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: مهارت آموزی در زندان های استان طی نهُ 
ماهه اول سال به نسبت مشابه در سال گذشته، ۱۷ 

درصد رشد داشته است.
وی افزود: آموزش های فنی و حرفه ای و کســب 
مهارت زندانیان در رشــته های متناسب با بازار 
کار یکی از اهداف و برنامــه های مهم اصاحی و 
تربیتی اســت که همواره مورد توجه اســت و در 

زندان های استان ایام با همکاری اداره آموزش 
فنی و حرفه ای، جهاد کشاورزی و میراث فرهنگی 
دوره های مهارت آموزی بــرای زندانیان در حال 

برگزاری است.
مدیرکل زندان هــای ایام گفــت: 5۷ درصد از 
محکومین در دوره های مذکور شرکت کرده اند و 
تا کنون ۲۸۳ گواهی مهارت در رشته های مختلف 
برای زندانیان صادر شده است که در پایان حبس 
خود می توانند با دریافت تسهیات خود اشتغالی 
که از مرکز امور خدمات اجتماعی و مراقبت بعد 

از خروج اعطا می شود، شغل ایجاد کنند و کسب 
درآمد داشته باشند.

اسکندری یادآور شــد:  مرکز ثابت فنی و حرفه 
ای در زنــدان مرکــزی ایام مســتقر اســت و 
دوره هایی چون برق ســاختمان، جوشــکاری، 
آرایشــگری، مکانیــک خــودرو، تعمیــر لوازم 
خانگی، معــرق کاری، قاب بافی، گیــوه بافی، 
گوهر تراشــی، چــرم دوزی، تعمیــر موبایل و 
 دستگاه های الکترونیکی و… در حال برگزاری

 و آموزش هستند.

فرماندار شهرستان کاله ضمن بیان اینکه نظارت 
بر عملکرد خبازان کاله افزایــش پیدا می کند، 
اظهار کرد: این نظارت توسط تیم های بازرسی آرد 
و نان شهرستان تشدید پیدا کرده و بر طبق جدول 
زمان بندی بازدیدها در دو شیفت صورت می گیرد.

فرهاد شیبک در گفت وگو با ایسنا ضمن اشاره به 
برگزاری دوره ارتقاء کیفیت نان برای خبازان کاله 
ای، عنوان کرد: هدف از برگزاری این دوره ارتقاء 
کیفیت نان، رضایتمندی مردم و کاهش ضایعات 
در نان بوده که از خبازان به سبب شرکت در این 
دوره که در چند روز گذشــته برگزار شده انتظار 
مــی  رود در جهت تولید نان مناســب پیش روند 
که در غیر این صورت به اداره تعزیرات حکومتی 

معرفی می  شوند.
وی در مورد وضعیت فعالیت واحدهای صنفی که 
یک تخلف را سه مرتبه مرتکب شده اند، توضیح 
داد: این خبازان توســط اداره تعزیرات حکومتی 
به کارگروه آرد و نان شهرســتان معرفی شده تا 

تصمیم گیری جــدی و نهایی جهت فعالیت آنان 
صورت گیرد.

فرماندار شهرستان کاله با تأکید بر نمونه گیری از 
آرد کارخانجات و خبازان کاله گفت: کارخانه ای 
که آرد استاندار تولید نکرده باشد، ضمن معرفی 
به اداره تعزیرات حکومتی ســهمیه یارانه ای به 
آن تخصیص پیدا نمی کند؛ لازم به ذکر است ماه 
گذشته نمونه گیری ها انجام شده و مشکلی در آنها 

مشاهده نشده است.
شــیبک با اشــاره به کلیه مشــکات به وجود 
آمــده بــرای خبــازان، توضیح داد: مشــکات 
خرید آرد که بــه تازگی برای خبــازان به وجود 
آمــده بود توســط فرمانــداری شهرســتان در 

ســطح اســتان پیگیــری و طــی دوره بعدی 
 خریــد آرد، خبــازان می تواننــد آرد ترکیبــی 

خریداری کنند.
به گزارش ایسنا، در شهرستان کاله ۱۸۸ واحد 
خبازی یارانه ای فعال داریم که از مجموع تعداد 
۱۳۰ واحد به سیستم دوگانه سوز مجهز شدند و 
تعداد ۶4 واحد سوخت دریافت کردند تا در صورت 

قطع گاز با سوخت جایگزین نان پخت نمایند.
در پایان لازم به ذکر اســت دریافت آرد تشویقی 
منوط به عملکرد منظم و تجهیز به سیستم دوگانه 
سوز خبازان بوده و از ابتدای سال تاکنون ۱۳۷ تن 
و 44۰ کیلوگرم آرد ترمیمی در بین خبازان منظم 

و دوگانه سوز کاله توزیع شده است.

مدیرکل زندان های ایلام:

شرکت ۵۷ درصد از زندانیان ایلام در دوره های مهارت آموزی

فرماندار شهرستان کلاله خبر داد:

افزایش نظارت بر بهبود عملکرد خبازان کلاله

معاون وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد

تهاتر خانه های بافت فرسوده با یک واحد نوساز یا یک قطعه زمین

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود داده پردازان اشیاء هوشمند به شناسه ملی 14008۷62020 و به شماره 
ثبت ۵۵00۹1 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 03/08/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد محل 
شرکت به آدرس استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، مرزداران، خیابان سپهر، خیابان 
ســپهر دوم، پلاک 30-، طبقه ۵ به کد پســتی: 1463863116 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح 
 مذکور اصلاح گردید . تعداد اعضای هیئت مدیره به 3 نفر تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح مذکور

 اصلاح گردید . 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1631۷00(

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود داده پردازان اشیاء هوشمند به شناسه ملی 14008۷62020 و به شماره ثبت ۵۵00۹1 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 03/08/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد آقای محمد کریمی به شماره 
ملی 00۷۹1۵۵081 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکا ( به مدت نامحدود آقای رضا شایان فر به شماره ملی 2۵۹۵۷611۷1 
به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکا ( به مدت نامحدود آقای محمد علوی تبار به شماره ملی 26۵۹۹۵01۹۹ به سمت رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل به مدت نامحدود انتخاب گردیدند کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک-سفته-
برات-قراردادها و عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضای آقای محمد علوی تبار به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.

 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1631۷01(
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه اعضاي 
كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز 
با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را 

براي اين كانال بفرستيد.

روز اول مدرسه
  معصومه فردوست

آبجي فرخنده با گوشه پا كوبيد به پهلوم كه هي بچه مگه تو فردا مدرسه نداري چرا 
نمي خوابي؟ منم كه چشمام خيره بود تو تلويزيون و داشتم سريال اوشين مي ديدم، 
 گفتم مقنعه برام نخريديد كه؟ آبجي فرخنده رفت ســر بقچه لباس هاي قديمي و
 يك مقنعه مشــكي درآورد؛ با آموزش هاي زياد و كمك آبجي بالاخره سرم كردم. 
آبجي فرخنده گفت: از خطه تا برات كوك مي زنم تا فردا راحت سر كني، اينا مقنعه 
پفكيه تو بايد چونه دار بگيري، حالا با اين برو تا بخري، منم دوتا پشتي گذاشتم زير 
طاقچه ازش بالا رفتم و تو آينه خودم رو برانداز كردم. شبيه چارقد ننه حليمه شده بود 
تا زانوهام اومده بود ،دست هامم كه گم شده بود. آبجي فرنگيس با همون بيگودي هاي 
هميشگيش اومد توي اتاق. تا منو ديد، زد زير خنده وگفت با اين موهاي چتري ناظم 
مدرسه مي كشتت. بعد صداش رو عوض كرد و گفت تو رو مي ندازن توي سياهچال ها 
ها ها!! داداش فرخ كه داشت يه گوشه جاكتابي رو براي وسايل من خالي مي كرد، گفت 
مدرسه ها سياهچال ندارند من همه جاي مدرسه رو گشتم؛ آبجي فرنگيس يه گيره 
مويي مشكي از روي بيگودي هاش باز كرد و جلوي موهام رو جمع كرد. احساس كردم 
بدون موي چتري خيلي زشت شدم. به آبجي فرخنده گفتم: نمي شه بدون مقنعه برم؟ 
آبجي فرنگيس داد زد: مي ا ندازنت سياهچال!آبجي فرخنده مقنعه رو از سرم درآورد 
و رو زمين پهن كرد. چند بار تا كرد و قيچيش كرد. لبه هاش رو هم گذاشت زير چرخ 
خياطي و گفت: فردا نمي خواد كيف ببري كلاس بنديه لازمت نمي شه. داداش فرخ 
گفت: كيف ببر پس ليوان و دستمالت رو كجا ميخواي بزاري؟ شونه هام رو انداختم 
بالا و گفتم: من كه با دســت آب مي خورم. لباس هام رو گذاشتم بالاي سرم. آبجي 
فرخنده مقنعه ام رو اتو كرد و پهن كرد روي پشتي. گفت: احمد آقا اومده دنبالم. اگه 
فردا تونستم ميام با هم بريم مقنعه بخريم، من مثل هميشه كفش هاش رو قايم كرده 
بودم تا نتونه بره خونشون. اونم مثل هميشه رفت توي آشپزخانه و از پشت اجاق گاز 
برداشت و با يه لبخند رفت. فكر كنم اين كارم رو دوست داشت. از خواب بيدار شدم 
و با ديدن آفتاب وسط اتاق فهميدم كه از مدرسه جا موندم، دويدم تو حياط به مامان 
كه داشت سبزي مي شست با گريه گفتم: چرا بيدارم نكردي؟ حالا من چيكار كنم؟ 
مامان با بي خيالي گفت: صدات كردم بلند نشدي. حالا چيزي نشده كه تو ظهر برو. 
فرخ كه مياد از مدرسه تو برو. اينجوري ميتوني جامدادي اونم ببري گفتم: واقعا! مامان 
گفت آره ميشي بعدازظهري ديگه همش ۱۲ ميري تا لنگ ظهرم ميخوابي خوبت 
شد؟لباس هام رو پوشيدم براي جمع كردن موهام به آبجي فرنگيس نياز داشتم كه 
مدرسه بود كش سر و گيره مويي رو دادم به مامان كه موهام رو ببنده. مامان موهام رو 
جمع كرد و بست پشت گوش چپم .گيره مويي هم همينطور الكي كرد لاي موهام. 
توي در شيشه اي آشپزخونه نگاه كردم گفتم اينكه كجه. من اينطوري نميرم مدرسه. 
مامان با دستش منو از آشپزخونه بيرون كرد و گفت: زير مقنعه معلوم نميشه. تا ۱۲ 
چيزي نمونده بود. سريع لباس هام رو پوشيدم. مامان از توي آشپزخونه صدام كرد 
كه بيا يه چيزي بخور، شايد نگهتون دارند گرسنه نموني. ماكاراني داشتيم، ولي هنوز 
موادش رو با ماكاراني دم ننداخته بود. از توي آبكش يكم ماكاراني ريخت توي بشقاب 
و يه نون انداخت كف قابلمه. بقيش رو ريخت اون تو. ماهيتابه رو آورد و دو تا قاشق از 
مواد ماكاراني ريخت توي بشقابم. با تعجب گفتم: اينطوري بخورم نپخته؟مامان گفت 
خارجي ها همش همينطوري مي خورن. منم گفتم آخ جون يعني اين اسپاگتيه؟مامان 
سرش رو به علامت تاييد تكون داد. كيف خالي رو برداشــتم تا دم در بردم. دوباره 
برگشتم تا وسط حياط زيپ جلوش رو باز كردم ده تومني كه ديشب بابا داده بود رو 
برداشتم. مچاله كردم توي جيبم و از همون وسط كيف رو پرتش كردم وسط اتاق. 
مامان از توي آشپزخونه داد كشيد كه اين كيف رو تا پنجم بايد داشته باشي درست 
نگهش دار. بعد ادامه داد ماكاراني كه خوردي پولت رو خرج نكن دفتر بخري.از در 

خونمون اومدم بيرون، درست روبه روي خونه در مدرسه بود.
منبع: یاران گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

ياران گنجينه کتاب

 ،)NBA( مارك كوبان، مالك تيم دالاس ماوريكس در ليگ حرفه اي بزرگسالان آمريكا
مجموعه تئاتر لندمارك و شركت مگنوليا پيكچر و رئيس شبكه تلويزيون كابلي اچ دي به نام 
»اكسس تي وي« است. دارايي خالص او ۳ ميليارد دلار برآورد شده است. مارك كوبان يكي 

از بزرگ ترين كارآفرينان دوران  ماست. 
كارآفرين مارك كوبان، متولد سال ۱۹۵۸ در پيتسبورگ، ريسك ورود به چندين كسب وكار 
متنوع را به جان خريد. مارك كوبان ثروت خود را از طريق فروش شــركت هاي مايكرو 
سالوشن )MicroSolutions( و برود كست )Broadcast. com( كه تازه راه اندازي 
شده  بودند، در دهه ۱۹۹۰ به دست آورد. كوبان با راه اندازي اپليكيشن شبكه هاي اجتماعي 
به نام سايبر داست )Cyber Dust( در سال ۲۰۱۴ در ميان بهترين هاي فناوري باقي 

مانده  است. 

۱. زمان ارزشمندتر از پول است
كوبان مي نويسد: »تاثيري كه استفاده عاقلانه تر از زمان تان بر زندگي و موفقيت تان خواهد 
گذاشت، در مقايسه با هر مقدار پولي كه داريد، به مراتب بيشتر است.« اين ورد زبان همه 
كارآفرينان است. آنها براي كسب وكارشان به حدي كار مي كنند كه گاهي اوقات در طول 
روز زمان كافي براي انجام چيزهايي كه دوست دارند، وجود ندارد، اما آنها اين شيوه را دوست 
دارند. هنگامي كه مبادله زمان در ازاي پول را متوقف كنيد، ارزش كارتان خيلي بيشتر 

مي شود و نهايتا موفق تر خواهيد بود. 
او نخستين شركت خود، توزيع نرم افزار MicroSolutions را زماني راه انداخت كه ۲۵ ساله 
بود و هيچ پولي نداشت. پس از آنكه شركتش نسبتا موفق شد، منشي اش اختلاس كرد و با 
۸۳۰۰۰ دلار از ۸۵۰۰۰ دلار دارايي شركت گريخت. كوبان مي نويسد به جاي تسليم شدن و 
امتحان كردن چيز ديگري، به طور خستگي ناپذيري نرم افزار كامپيوتر و برنامه نويسي خواندم تا 
از رقيبانم پيشي بگيرم. او در نهايت به جايي رسيد كه MicroSolutions را در سال ۱۹۹۰به 

H&R Block به مبلغ ۶ ميليون دلار  فروخت. 

۲. متمركز بمانيد و خودتان را باور كنيد
 »متمركز بمانيــد و خودتان را باور كنيد و به توانايــي و قضاوت تان اعتماد 
كنيد.« هميشــه موقعيت هايي پيش خواهد آمد كه به خودتان شك كنيد، 
اما آنها بايد معــدود و در فواصل زماني دور از هم رخ بدهند. داشــتن كمي 
باريك بيني مي تواند براي كارآفرينان بسيار مفيد باشد، البته تا زماني كه به 

نقطه درستي  نگاه كنيد. 

۳. فناوري در مقابل كسب وكار
»اعتياد بيش از حدي به فناوري وجود دارد و به اندازه كافي به كسب وكار واقعي كه پشت 
فناوري ها وجود دارد، توجه نمي شود.« به كسب وكار و مردم بيشتر توجه كنيد تا بتوانيد از 
كنار سر و صدا و همهمه اي كه محصولات ايجاد مي كنند، به راحتي بگذريد. شما هم فناوري 

و هم كسب وكار را براي داستان موفقيت  نياز داريد. 

۴. خوب رفتار كردن با مردم، ارزشش را دارد
كوبان مي نويسد: »موفق بودن نه تنها مستلزم توانايي كنار آمدن با مردم است،  بلكه بايد 
بتوانيد به آنها محبت هم بكنيد.« زماني كه كميته برگزاري جشن روز سنت پاتريك در 
دالاس، در پي كنار كشيدن بزرگ ترين حامي اش در سال ۲۰۱۲، رويداد را تقريبا كنسل 
كرد، كوبان ۴۰۰۰۰ دلار اهدا كرد تا اين رويداد پابرجا باقي بماند. او ۲۵۰۰۰ دلار ديگر نيز 

به صندوق اين كميته براي مدارس محلي كمك كرد. 

۵. اگر زماني را براي تفریح و لذت كنار نمي گذارید، كارتان متحمل 
آسيب خواهد شد

البته قابل درك است، اگر شــما يك كارآفرين تازه كار هستيد و براي گسترش و بهبود 
كسب وكارتان، از رفتن به تعطيلات صرف نظر مي كنيد شما راهي براي تمدد اعصاب نياز 
داريد، در غير اين صورت از توانايي كامل تان استفاده نخواهيد كرد.  كوبان مي گويد: مهماني 
رفتن كه براي او هميشه جاي خود را دارد، اما هنوز هم دوست دارد تقريبا هر هفته با شركت 

در بازي هاي تفريحي بسكتبال تمدد اعصاب  كند. 

۶. هميشه براي چيزهاي غيرمترقبه آماده باشيد
مارك كوبــان مي گويــد ايــن در واقع شــكلي از آماده ســازي اســت براي 
فهميدن اينكــه چيزهايي وجود دارند كه شــما هرگز متوجه رخ دادن شــان 
نخواهيد شــد. با درك ايــن موضــوع، هنگامي كــه حــوادث، دگرگوني 
غيرمترقبــه اي ايجــاد مي كنند، شــوكه نمي شــويد و بــدون فكر عمل 

 نمي كنيد و ســپس از فرصتي اســتفاده مي كنيد كــه ديگــران آن را ناديده 
مي گيرند. 

۷. سخت تر و دقيق تر از اغلب مردم كار كنيد
مارك كوبان مي گويد: »سخت تر و دقيق تر از غالب افراد فعال در كسب و كار، عمل 
كنيد.« بديهي به نظر مي رسد، اما بسياري از مردم مي خواهند از راه ميان بر 

به موفقيت برسند. 

هرچه بيشتر تلاش كنيد، موفق تر خواهيد بود. اين در واقع يك معادله بسيار ساده است. 

۸. به گونه اي با مشتریان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند
 »به گونه اي با مشتريان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند زيرا آنها واقعا مالك 
شما هستند.« شما بدون »دوره عمر مشتري« كسب وكاري نخواهيد داشت. مهم نيست كه 
چه ميزان موفقيت داشته باشيد، بدون خدمات رساني به مشتريان از تمام توانايي بالقوه تان 

سود نخواهيد  جست. 

۹. آرمان هایي كه به مرحله عمل نمي رسند، بي معنا هستند
كوبان معتقد است هر كسي با روياهاي اش مي تواند موفق شود، اما موضوع اين است كه 

بيشتر مردم اهدافي فراتر از توانايي خود دارند. 
او مي نويسد: »وقتي ناگهان به خودم مي آيم و مي بينم در حال خيال بافي هستم كه 
فلان كار و فلان هدف را به انجام خواهم رساند، هميشه سعي مي كنم از خواب بيدار 
شوم و از خودم مي پرسم كه چگونه بايد خودم را از جايي كه هستم برسانم به جايي كه 

مي خواهم بروم.«

۱۰. براي رسيدن به موفقيت فقط یك بار باید برنده شوید
كوبان مي نويسد: »زيبايي موفقيت اين است كه مهم نيست چند بار شكست خورده ايد، شما 
فقط بايد يك بار كار درست را انجام بدهيد، فرقي نمي كند كه اين موفقيت پيدا كردن دختر 

روياهاي تان باشد، كار مناسب باشد يا موفقيت هاي مالي.«
منبع: knowstartup             ترجمه: بازده 

۱۰ درس موفقيت
 از ميلياردر

 خودساخته

تجارت )PEER TO PEER( نقطه 
به نقطه

مدل تجارت الكترونيكي P2P براي تســويه 
حساب كردن شــركت كنندگان در حراج با 
فروشنده است كه مشهورترين آنها سرويسي 

به نام PAYPAL است. 
تجــارت در چارچوبي كار مي كنــد كه افراد 
بتوانند مســتقيما با هم پول رد و بدل كنند 
و در حالي كه ســهم اصلي داد و ستد پولي را 
نقل و انتقالات رو در رو بر عهده دارد، فناوري 
تلفن هاي همراه تعداد افراد بيشــتري را در 
دادوستد غيرحضوري سهيم مي كند. قبل از 
 ONLINE بسياري از تاجران PAYPAL
در قد و قواره هاي متفاوت، پرداخت مشتري ها 
را از طريق حساب كارت هاي اعتباري تجارت 

دريافت مي كردند. 
با استفاده از ســخت افزار MONDEX كه 
زيرمجموعه MASTERCARD اســت، 
كاربران قادرند تا نقل و انتقالات الكترونيكي 
پولي خود را انجــام دهند و پول خــود را از 
يك كارت اعتباري، بــه كارت اعتباري ديگر 
منتقل كنند. نحوه اســتفاده از تلفن همراه 
بدين صورت اســت كــه به جــاي فناوري 
GSM كه استاندارد معمول ارتباطي تلفن 
همراه در بســياري از كشــورها، به ويژه در 
اروپاســت، فنــاوري ديگري تحــت عنوان 
پروتكل به كارگيــري نرم افــزار كاربردي از 
 WIRELESS طريق تجهيزات بي ســيم
APPLICATION PROTOCOL كه 
به اختصار WAP ناميده مي شود، جايگزين 
مي شود. در اين شيوه جديد، هر تلفن همراه 
از طريق مركز تلفن با يك كامپيوتر سرويسگر 
مرتبط مي شود و مي تواند نرم افزار مورد نياز 
كاربر خــود را روي كامپيوتــر مذكور فعال 
كند. بدين ترتيب، اســتفاده كننده مي تواند 
اطلاعات خود را از طريق كامپيوتر سرويسگر 
كه خــود از طريــق اينترنت يا شــبكه هاي 
ارزش افــزوده )VAN( به مراكــز تجاري و 
 خدماتي متصل اســت، ارســال يا دريافت

 كند. 
www.smartbusiness.blogfa.com

اورژانس کسب وکار

از بزرگ ترين توليدكننده مبلمان و لوازم خانگي جهان 
چه مي توان آموخت؟

يكي از فرامين تفكر استراتژيك اين است: بر عوامل 
متمايــز و ممتازكننده متمركز شــويد. در جهاني 
كه همه شــبيه به هم عمل مي كنند، ما به سمت 
بازار رقابتي حركت مي كنيم و در بــازار رقابتي در 
نهايت سود اقتصادي صفر است. شايد يكي از بهترين 
مثال هاي اين فرمان، ايكيا باشد. خالق ايكيا، كار خود 
را به عنوان يك فروشنده  سيار كه كبريت مي فروخت، 
آغاز كرد و آن را به تجارتي كه در آن هر چيزي، از ساعت گرفته تا خودكار، فروخته مي شود، 
توســعه داد و در پايان به يك شــركت توليدكننده  مبلمان و لوازم خانگي در سراسر جهان 
تبديل شد. ايكيا مدل كسب وكار متعارف و سنتي را دگرگون كرد. تفاوت كار آيكيا و ديگران 
شامل موارد زير اســت: - در صنعت مبلمان، طراحي ها بسيار سنتي و قديمي بود، در حالي 
كه ايكيا يك سبك اسكانديناوي ساده و كارآمد و مدرن ارائه كرد. - اوايل، عمده محصولات 
 صنعت مبلمان براي افراد مسن توليد مي شــد، اما ايكيا به خانواده ها و كودكان توجه كرد. 
- عرضــه و فــروش مبلمــان در فروشــگاه هاي كوچــك  صــورت مي گرفــت. 
 در حالي كه ايكيا فروشــگاه هاي بــزرگ با تمام اثاثيه هــاي خانه در آن را تاســيس كرد.

 - ايكيــا مــدل سلف ســرويس را ارائــه كــرد، در حالــي كــه قبــل از آن ايــن 
 مــدل وجــود نداشــت و خدمــات عرضــه  كالا بــه مشــتري انجــام مي شــد.

منابــع محلــي  از  اســتفاده  بــا  مبلمــان عمدتــا  - محصــولات صنعــت   
 توليــد مي شــد، امــا ايكيــا خيلــي زود از منابــع جهانــي اســتفاده كــرد.

 - صاحبان كسب وكار در عرضه  مبلمان، اغلب مدل هايي را كه تامين كننده طراحي مي كردند 
مي فروختند، در حالي كه ايكيا نسبت به افزايش طيف محصولاتي كه خودش طراحي كرده بود، 
اقدام كرد. امروز اين سوال راهبردي را از خودتان بپرسيد: من به عنوان يك انسان، چه قابليت ها 
و فرصت هايي براي ممتاز بودن و متمايز بودن دارم كه قابل تقليد و تكرار نباشد؟كشور من، 
استان من، شهر من، به جاي آنكه بخواهد هر چه بيشتر خود را شبيه به ديگران كند، بر كدام 

خصوصيت مي تواند متمركز شود؟
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

مهارت های مديريتي 

برخي از مدیران ایرانــي یك پيش فرض 
مخرب و هميشــگي دارند. پيش فرض 

 آنها این اســت كه »كارمندان درك
 نمي كنند.«اتخــاذ تصميمــات 

راهبــردي بــه ویــژه هنگام 
محدودیــت منابــع كاري 

دشــوار اســت و البتــه 
انتقــال ایــن تصميمات 

 بــه دیگــران كاري بــس
مدیــران  از  بســياري  دشــوارتر.   

تصــور مي كنند كــه كاركنان شــان نمي تواننــد آنها 
را درك كننــد و اســتدلال هاي پيچيده آنهــا، براي اخــذ تصميمات 

 را بفهمند. بایــد بگویم این تصــور كاملا غلط، یكي از اشــتباهات رایــج مدیران

 اســت. به جاي آنكه دیگران را ناتوان از درك تصميمات خود بپندارید، ســعي كنيد 
تا حد امكان جزئيات تصميم خود را براي آنها شــرح دهيــد. اگر كاركنان در 
درك تصميمات شــما دچار مشكل هســتند به آنها كمك كنيد كه 
 بتواننــد بــه خوبــي تصميمــات شــما را درك 
كنند. همــه كاركنان ســازمان باید از 
اهداف و برنامه هاي آینده 
و اســتدلال هایي كه 
كليدي  تصميمــات 
براســاس  مدیــران 
 آن اتخاذ مي شــود، مطلع 
باشــند. این امر باعث افزایش 
رضایت و بهره  وري كاركنان مي شود. 
@PracticalManagement

پيش فرض خود را تغيير دهيد


